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De organisatie verwerkt gegevens 

De organisatie verwerkt persoonsgegevens 

“Gegevens die betrekking hebben op 

geïdentificeerd of identificeerbaar 

natuurlijk persoon” 

De verwerkte persoonsgegevens worden 

(gedeeltelijk) via geautomatiseerde 

processen verwerkt (voorbeeld: computer) 

en/of de verwerkte persoonsgegevens 

worden opgenomen in een bestand of dit 

is de bedoeling (voorbeeld: archiefkast) 

De gegevensverwerking valt onder een van de 

uitzonderingen op het materiële 

toepassingsbereik van de AVG, bijvoorbeeld 

het e-mailen met sociale contacten 

De organisatie is gevestigd in de Europese 

Unie en/of verwerkt persoonsgegevens van 

betrokkenen uit de Europese Unie  

De AVG is van toepassing op de organisatie en 

de gegevensverwerking moet dan ook voldoen 

aan de AVG 

De AVG is niet van toepassing op de 

organisatie en de gegevensverwerking 

hoeft niet te voldoen aan de AVG 

NEE 

NEE 

NEE 

NEE 

NEE 

JA 

JA 

JA 

JA 

JA 
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Het doel voor het verwerken van 

persoonsgegevens is uitdrukkelijk omschreven 

De organisatie verwerkt bijzondere 

persoonsgegevens  

Het verwerken van bijzondere persoonsgegevens 

valt onder één van de voorwaarden van de AVG en 

UAVG voor het verwerken van bijzondere 

persoonsgegevens 

Het verwerken van persoonsgegevens is te baseren 

op een van de noodzakelijkheidsgronden van de 

AVG (overeenkomst, wettelijke plicht, vitale 

belangen, algemeen belang of gerechtvaardigd 

belang) 

Voor het verwerken van persoonsgegevens is 

toestemming gevraagd aan de betrokkene 

Er wordt voldaan aan de beginselen van de AVG 

(rechtmatigheid, doelbinding, minimale 

gegevensverwerking, juistheid, opslagbeperking en 

integriteit en vertrouwelijkheid 

 Er is voldaan aan alle overige op de organisatie 

rustende verplichtingen van de AVG (o.a. passende 

beschermingsmaatregelen) 

 De gegevensverwerking is rechtmatig 

 De 

gegevensverwerking is 

onrechtmatig 

JA 

JA 

JA 

JA 

JA 

JA 

JA 

NEE 

NEE 

NEE 

NEE 

NEE 

NEE 

NEE 
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Men stelt het doel en de middelen voor 

het verwerken van persoonsgegevens vast 

op grond van een juridische bevoegdheid, 

impliciete bevoegdheid of op grond van 

feitelijke invloed 

Men bepaalt het doel en de middelen voor 

het verwerken van persoonsgegevens 

zelfstandig of samen met anderen  

Men heeft een primaire opdracht 

gekregen om ten behoeve van de 

verwerkingsverantwoordelijke 

persoonsgegevens te verwerken 

Men betreft de 

verwerkingsverantwoordelijke 

Men is een verwerker.  

Men betreft samen met anderen een 

gezamenlijke 

verwerkingsverantwoordelijke 

Men heeft wel een primaire opdracht, 

maar heeft daarnaast zeggenschap over 

de verwerkingen en neemt zelfstandige 

beslissingen over de doelen van de 

verwerking en de middelen 

JA 

ZELFSTANDIG 

SAMEN  MET ANDEREN 

JA 

NEE 

JA 

NEE 

JA 
Men staat onder rechtstreeks gezag of 

hiërarchische verhouding van een ander, 

bijvoorbeeld in het geval van een 

arbeidsrelatie of ZZP’er 

Er is sprake van intern beheer. Men is geen 

verwerkingsverantwoordelijke en geen 

verwerker 

Men betreft de 

verwerkingsverantwoordelijke 

Men betreft de 

verwerkingsverantwoordelijke 

NEE 

NEE 

NEE 
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Een betrokkene doet 

ingevolge artikel 15 AVG 

een beroep op het recht 

op inzage 

De betrokkene betreft de 

cliënt 

De betrokkene betreft de 

wederpartij 

Het beroepsgeheim van 

een advocaat geldt niet 

ten opzichte van de 

cliënt. 

Een advocaat moet 

gehoor geven aan het 

verzoek van de cliënt om 

inzage in de van 

hem/haar verwerkte 

persoonsgegevens 

Er is sprake van de 

uitzondering van artikel 

23 AVG: “Bescherming 

van de rechten en 

vrijheden van de 

betrokkene of van 

anderen”  

Gezien het 

beroepsgeheim en de 

bescherming van de 

rechten en vrijheden 

van een cliënt, mag een 

advocaat geen gehoor 

geven aan het verzoek 

van de wederpartij om 

inzage van de verwerkte 

persoonsgegevens 

Een advocaat moet 

gehoor geven aan het 

verzoek van de 

wederpartij om inzage 

van de verwerkte 

persoonsgegevens 

NEE 

NEE 

JA 

JA 

JA 
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De betrokkene doet 

ingevolge artikel 17 AVG 

een beroep op het recht 

op gegevenswissing 

Er is sprake van een van de situaties genoemd in 

artikel 17 lid 1 AVG: 

 Het doel voor de gegevensverwerking is 

verstreken 

 De betrokkene trekt de toestemming voor 

de gegevensverwerking in en de 

toestemming is de grondslag voor het 

verwerken van persoonsgegevens 

 De betrokkene maakt bezwaar tegen de 

gegevensverwerking 

 De gegevensverwerking is onrechtmatig 

 De persoonsgegevens moeten op grond van 

een lidstatelijke verplichting worden gewist 

 

De 

verwerkingsverantwoordelijke 

hoeft geen gehoor te geven 

aan het verzoek om 

verwijdering van 

persoonsgegevens 

Er is sprake van de 

uitzonderingsgrond genoemd 

in artikel 17 lid 3 sub e AVG:  

“de gegevensverwerking is 

noodzakelijk ter instelling, 

uitoefening of onderbouwing 

van een rechtsvordering”  

Er is sprake van de 

uitzonderingsgrond genoemd 

in artikel 17 lid 3 sub b AVG:  

“de gegevensverwerking is 

noodzakelijk om aan een 

lidstatelijke verwerkingsplicht 

te voldoen, namelijk de 

dossierplicht van een advocaat 

De 

verwerkingsverantwoordelijke 

hoeft geen gehoor te geven 

aan het verzoek om 

verwijdering van 

persoonsgegevens 

De 

verwerkingsverantwoordelijke 

moet gehoor geven aan het 

verzoek en de 

persoonsgegevens verwijderen 

JA 

JA 

NEE 

NEE 

NEE 

JA 

JA 
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Transcriptie interview de heer R. de Snoo 

Omschrijving  Interview 

Tijdsduur 75 minuten 

Interviewer Lisa van Leeuwen 

Geïnterviewde Rogier de Snoo 

Datum en plaats 1 maart 2018 te Utrecht 

Soort  Woordelijke transcriptie  

 

De interviewer heeft de tekst van de opname uitgetypt, waarbij is 

gestreefd naar volledigheid om, voor zover mogelijk, de moeilijk 

verstaanbare passages correct weer te geven. Niet relevante tekst is 

weggelaten. Hierbij valt te denken aan herhalingen en hummen. De 

transcriptie blijft zo dicht mogelijk bij de woordkeuze van de sprekers.    

 

Interviewer Welkom. Zoals je weet heeft dit interview betrekking tot mijn onderzoek 

waarbij ik kijk naar de gegevensverwerking binnen KBS Advocaten. Heb je er 

bezwaar tegen als ik het opneem?   

Geïnterviewde Nee hoor. Helemaal niet. 

Interviewer Allereest bedankt voor je tijd. Ik ben heel blij dat je bereid bent dit te doen.  

Het doel van het interview is dat ik erachter kom hoe KBS persoonsgegevens 

nu verwerkt en hoever KBS is met het implementeren van de AVG, zodat ik 

ook weet wat moet er nog gebeuren en dat ik een beter beeld krijg.  

Ik heb het interview daarom opgedeeld in vier onderwerpen. Allereerst 

behandelen we wat algemene vragen. Vervolgens gaat het over hoe KBS 

persoonsgegevens nu verwerkt. Het derde onderwerp betreft in hoeverre KBS 

de AVG al heeft geïmplementeerd en tot slot over wat als het mis gaat. Hoe 

gaan we om met een datalek.  

Geïnterviewde   Ja. Heel duidelijk.  

Interviewer Van het interview zal ik een transcriptie maken. Eventuele gevoelige 

gegevens zal ik anoniem verwerken. De transcriptie zal ik allereerst in 

concept naar jou toesturen. Mocht jij nog op- en of aanmerkingen hebben, 

dan verwerk ik die nog in de transcriptie. Vervolgens zal ik de transcriptie 

nog een keer laten controleren door Niels. Pas daarna zal ik de transcriptie 

inleveren bij de Hogeschool. Is dat goed?  

Geïnterviewde  Ja.  
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Interviewer Mijn eerste vraag is als volgt: Je was eerst oproepkracht en secretaresse, 

daarbij verwerk je persoonsgegevens, en nu ben je het management en 

verwerk je ook persoonsgegevens. Als jij terugdenkt aan wat voor 

persoonsgegevens jij zo al hebt verwerkt, wat voor persoonsgegevens 

verwerkt KBS dan volgens jou? 

Geïnterviewde In de dossiers komt men veel persoonlijke gegevens tegen, bijvoorbeeld 

medische dossiers, e-mailadressen, NAW-gegevens, etc. Verder is KBS 

verplicht om cliënten te identificeren.  

Interviewer Het identificeren dat moet volgens mij op grond van de wet. Klopt dat? 

Geïnterviewde Ja dat klopt. Het is de WWFT die ons dat verplicht. Het BSN-nummer hebben 

we dan wel, maar we mogen geen kopie bewaren van het ID of paspoort, dus 

dat doen we dan ook niet. We identificeren de cliënt tijdens een bespreking 

bijvoorbeeld. Verder verwerken we persoonsgegevens met solliciteren. Uhm 

en verder. Even nadenken hoor.  

Interviewer KBS heeft volgens mij ook een nieuwsbrief. Hoe zit het met het verwerken 

van die persoonsgegevens? 

Geïnterviewde In principe gaat de nieuwsbrief alleen naar onze klanten, ofwel vanuit het 

verleden of van nu, die hun e-mailadres bij ons hebben geregistreerd. We 

hebben ze niet alle 2.500 gevraagd of we een nieuwsbrief mogen sturen, 

maar we hebben wel de optie geboden in de nieuwsbrief tot het afmelden. 

Onderaan staat ook een regeltje met “U ontvangt deze nieuwsbrief, omdat u 

klant bent / was bij KBS Advocaten”.  

Interviewer Oké, dus als ik het goed begrijp wordt er niet altijd toestemming gevraagd, 

maar er wordt wel een mogelijkheid geboden om je af te melden voor de 

nieuwsbrief?  

Geïnterviewde Zeker.  

Interviewer Oké, dus als ik het goed begrijp verwerkt KBS gegevens met de nieuwsbrief, 

bij sollicitaties, bij lopende zaken. Bij lopende zaken zijn het dan voornamelijk 

NAW-gegevens, e-mailadressen en gezondheidsgegevens. Je doet ook de 

personeelszaken. Zijn daar ook bepaalde extra persoonsgegevens die je 

verwerkt? Waar kan ik dan aan denken? 

Geïnterviewde Bij sollicitaties zie je bijvoorbeeld contactgegevens. Die contactgegevens 

slaan we op, terwijl die persoon vervolgens niet altijd wordt aangenomen en 

we diegene dus eigenlijk niet meer terug zien.  

Het is dan de bedoeling dat die gegevens zo snel mogelijk worden verwijderd, 

maar dat gebeurt niet altijd.  
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Hetzelfde geldt voor als personeel weggaat bij kantoor. Ik heb hier dan nog 

wel een dossier staan. Het dossier wordt dan gearchiveerd in ons archief. We 

moeten dat een bepaalde termijn bewaren.  

Interviewer Geldt er een vaste bewaartermijn op grond van de wet? 

Geïnterviewde Ja. Even denken. Ik dacht zeven jaar. Dossiers vijf jaar. Wij bewaren alles 

zeven jaar.  

Interviewer Oké, dus KBS bewaart alles zeven jaar? Ook de cliëntendossiers?  

Geïnterviewde Klopt. Dit jaar hebben wij voor de keuze gestaan of we de bewaartermijn vijf 

jaar of zeven jaar gaan maken. De wetgeving is namelijk een beetje 

veranderd vanuit de Orde van Advocaten. We hebben toch besloten voor 

zeven jaar.  

Interviewer Oké en na die zeven jaar, wat gebeurt er dan?  

Geïnterviewde De dossiers worden dan vernietigd door een bedrijf. Het bedrijf geeft ons 

vervolgens een certificaat, waarop staat dat de dossiers zijn vernietigd. Alle 

archiefdossiers staan dus in een extern archief bij ons. Één keer per jaar 

maken we dan een afspraak met het bedrijf, in ons geval Scherpenzeel, en 

die komen dan met een stuk of 10 a 20 containers en dan gaat de hele 

jaargang er in één keer uit.  

Interviewer Oh ja en dan wordt alles vernietigd. Oké. Even denken hoor. Dan hebben we 

dus persoonsgegevens over personeel, cliëntengegevens. Hoe zit het met 

bancaire gegevens bij de boekhouding?  

Geïnterviewde Ja, die bancaire gegevens zijn wel nodig. Als wij iets moeten betalen, dan 

staan natuurlijk bancaire gegevens op de factuur en op het moment dat wij 

dus een crediteur invullen, dan zetten we die gegevens er wel bij.  

Interviewer Oké, dus die gegevens vullen jullie ook echt ergens in? Het is niet zo dat we 

dat van een papiertje aflezen en vervolgens wegdoen?  

Geïnterviewde Nee, we vullen het in. Dat moet ook in ons systeem. Anders kunnen we het 

niet betalen.  

Interviewer Duidelijk. KBS verwerkt dus NAW-gegevens en gezondheidsgegevens bij 

cliëntendossiers, NAW gegevens en Cv’s bij sollicitaties en bancaire gegevens 

bij de boeking. Straks bij de AVG moet KBS aangegeven waarom bepaalde 

persoonsgegevens worden verwerkt. Als jij daar nu over zou moeten 

nadenken, wat is volgens jou de reden waarom de zojuist genoemde 

persoonsgegevens worden verwerkt?  

Geïnterviewde Dat ligt op elk aspect anders natuurlijk. Bij cliëntendossiers is het 

noodzakelijk om inzicht te hebben in hoe een bepaalde situatie is.  
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Je hebt dan vaak meer nodig dan simpelweg alleen de cliënt. Je hebt dan ook 

gegevens van andere partijen nodig.  

Interviewer Dus als ik het goed begrijp hebben jullie de persoonsgegevens nodig om het 

ambt uit te kunnen voeren?  

Geïnterviewde Precies. Verder bij de boekhouding hebben we, om facturen te kunnen 

betalen, de bancaire gegevens nodig.  

Interviewer Het is dus eigenlijk noodzakelijk om het werk te kunnen uitoefenen. Hoe zit 

het bijvoorbeeld met het verwerken van persoonsgegevens van personeel? 

Geïnterviewde Het is dan bijvoorbeeld nodig bij ziekmeldingen of zo iets dergelijks. Wij 

hebben dan een ARBO dienst en daar moeten we de gegevens en 

verzekeringen registreren.  

Je meldt iemand ziek en bij iemand die dan wat langer ziek is, kunnen we 

geld terugkrijgen via de verzekering. Zij moeten dan ook wel de gegevens 

hebben van de desbetreffende persoon. Wij registeren dan altijd de BSN-

nummers, maar dat mag inmiddels niet meer. De ARBO dienst heeft dat dan 

ook inmiddels weggehaald en we hebben nu een soort van dossiernummers. 

Bij het invoeren moesten we eerst iemands BSN-nummer invullen, maar dat 

hoeft nu dus niet meer.  

Interviewer Oh dat is wel een goede oplossing denk ik. Dat maakt het al minder 

herleidbaar tot een individu. Het krijgt namelijk alleen een nummer die KBS 

weet en een buitenstaander weet niet goed waar het nummer voor staat.  

Geïnterviewde Ja klopt, maar we moeten ook wel het adres, telefoonnummer etc. 

doorgeven.  

Interviewer Ohja, op die manier is het natuurlijk alsnog herleidbaar tot een individu.  

Geïnterviewde Ja, maar bijvoorbeeld wanneer iemand ziek is, dan kan ik ook aan de ARBO 

dienst vragen of zij even willen bellen met een werknemer om te vragen of 

diegene wel echt ziek is. Eigenlijk doen we dat nooit, maar daarvoor hebben 

zij ook de persoonsgegevens nodig.  

 Voor de rest hebben we ook persoonsgegevens van partijen waar we 

contracten mee hebben, bijvoorbeeld contactgegevens van het bedrijf dat 

onze printers verzorgt. De contactgegevens zijn natuurlijk wel handig voor 

als er eens iets mis gaat.  

Interviewer Ja precies, dus eigenlijk zijn de persoonsgegevens voornamelijk noodzakelijk 

om het beroep goed te kunnen uitoefenen.  

Zonder de persoonsgegevens kunnen jullie het beroep niet goed uitoefenen 

of kunnen jullie, als er iets kapot gaat, niemand om hulp vragen.  
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Geïnterviewde Precies.  

Interviewer Oké, bij het verwerken van persoonsgegevens heb ik wel een bepaald beeld. 

Ik verwerk zelf ook de persoonsgegevens als ik aan het werk ben, namelijk 

papierendossiers, maar ook digitaal. Als jij het zou moeten uitleggen, hoe 

verwerkt KBS volgens jou dan persoonsgegevens?  

Geïnterviewde  Nou we hebben nu bijvoorbeeld een memo digitalisering opgesteld aan het 

begin van het jaar, waarin we hebben gezegd dat alles in Fortuna moet 

worden opgeslagen. Op die manier kunnen we voor ons zelf helder hebben 

dat alles in Fortuna staat en niet in een e-mail, Outlook, op een server, schijf 

of ergens anders. Het is voor ons veilig dat het allemaal in Fortuna staat. 

Iedereen moet zich dan wel aan dat protocol houden.  

Interviewer Hoe zit het met de papierendossiers? 

Geïnterviewde De persoonsgegevens zitten inderdaad ook nog in de papierendossiers. Dat 

zal voorlopig nog wel even zo blijven. 

Interviewer Wat verwacht jij met de digitalisering?  

Geïnterviewde Er lopen nog wel heel veel dossiers. Soms als je voor een advocaat werkt, 

heb je maar 20 dossiers die in die maand spelen, maar er zitten misschien 

wel 60 lopende zaken in de kast. Misschien is er al 3 jaar niets in gebeurd, 

maar het kan ook zijn dat er nog drie jaar niets in gaat gebeuren en dat het 

nog heel lang blijft lopen. Op die manier behouden we nog heel lang een 

fysiek dossier. Ik denk dat we daarom nog wel een jaartje of 10 aan de 

fysieke dossiers vastzitten, ondanks dat we nu zeggen “we doen het niet 

meer op papier”. Pas op de lange termijn zal het effect hebben. 

Interviewer Nee begrijp ik. Het is iets wat lang de tijd nodig heeft om goed uitgewerkt te 

kunnen worden. Jullie hebben natuurlijk Fortuna, maar faillissementen 

worden niet in Fortuna verwerkt. Hoe is daarover nagedacht?  

Geïnterviewde Momenteel wel, maar het is een nog wat langer lopend project. Het duurt al 

1,5 jaar inmiddels om faillissement ook in Fortuna te krijgen. Het is nogal 

ingewikkeld in verband met het maken van sjablonen en dergelijke. 

Interviewer Hoe komt dat? 

Geïnterviewde Faillissementen heeft zeg maar een aantal standaard documenten. Net zoals 

we bij andere rechtsgebieden ook een aantal vaste documenten hebben, 

bijvoorbeeld conclusie van antwoord, memorie van grieven, etc. Zo hebben 

we dat bij faillissementen ook. Bij faillissementen is ook de werkwijze iets 

anders. Zo zijn er insolventiemedewerkers die veel vanuit hun eigen naam 

verzenden. Dat betekent dat als je dat moet samenvoegen in sjablonen, dat 

het dan vaak mis gaat. De juiste naam en het juiste telefoonnummer staan 

dan bijvoorbeeld niet bij elkaar.  
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Bovendien is het wel in Fortuna in te voeren, zoals wie is de rechter-

commissaris etc. alleen als je het dan gaat samenvoegen, dan komt het er 

niet netjes uit. Een voorbeeld is mevrouw D.B. Staal als rechter-commissaris. 

Fortuna maakt daar in een brief dan van ‘mevrouw Staal D.B.’. Omdat dat 

nog niet opgelost is in Fortuna, is het best een lang traject en een uitdaging 

om faillissementen in Fortuna te krijgen. Het ligt momenteel dan ook even 

stil.  

Interviewer Oh ja. Onhandig. KBS doet bijvoorbeeld ook de correspondentie bij 

faillissementen op een aparte schijf verwerken en niet in Fortuna. Waarom 

doen jullie dat niet ook in Fortuna verwerken? 

Geïnterviewde Als we in Fortuna zouden kunnen werken, dan zouden we dat gaan doen. 

Momenteel is dit alleen te ingewikkeld. Het duurt te lang om al die 

handelingen in Fortuna te doen.  

Interviewer Dat begrijp ik wel. Ook omdat dan de helft van het dossier in Fortuna staat 

en de andere helft op de schijf. Het is dan misschien voor nu ook 

overzichtelijker om het op één plek te houden. Klopt dat? 

Geïnterviewde Naja kijk. In principe zouden we alles wat op de schijf staat ook in Fortuna 

kunnen krijgen. Het is wel een hele grote klus, omdat de problemen, zoals 

net genoemd, zich dan voordoen. Maar goed. Uiteindelijk is dat eigenlijk wel 

de bedoeling.  

Interviewer Oké, dus het is wel een doel als ik het goed begrijp, maar het is lastig uit te 

voeren.  

Geïnterviewde Precies.  

Interviewer Oké. Wat ik ook heel vaak zie is dat mensen iets opslaan in hun eigen 

servermap bij de schijf ‘users’ of op hun bureaublad.  Ik vraag me dan af of 

dit straks met de AVG wel toegestaan is. Überhaupt vraag ik me af of het nu, 

met de Wbp, is toegestaan. Hoe zit dit precies? 

Geïnterviewde Ik weet eigenlijk niet of dit toegestaan is. Ik denk van niet. Het is een beetje 

zo gegroeid in het verleden. We hebben overal protocollen voor, maar als alle 

protocollen zouden worden nageleefd, dan zou het ideaal zijn. Dit gebeurt 

alleen niet. We hebben wel naar buiten toe een geheimhoudingsverklaring, 

dus ook al zet iemand een bestand op een andere schijf of map neer, dan 

alsnog wordt het niet gedeeld met buiten.  

Interviewer Ja dat begrijp ik. Ik zat alleen meer te denken aan de veiligheid. Fortuna is 

misschien meer beschermd dan een schijf. Hoe zit dat? 

Geïnterviewde Op zich maakt dat niet uit. We hebben alles op een eigen server staan en we 

werken niet in de Cloud. Elke server heeft ook wel een aparte beveiliging, 

zoals firewalls etc. Je komt hier echt niet zo makkelijk binnen.  



 

Pagina | 90  

 

Of je nou binnen Fortuna de gegevens wil halen, dat gaat net zo makkelijk 

als gegevens halen van de schijf.  

Interviewer Als ik het goed begrijp is er qua veiligheid geen onderscheid? 

Geïnterviewde Klopt. 

Interviewer Ik zat ook te denken aan hoe bepaalde bestanden het beste kunnen worden 

opgeslagen. Zo heb ik vaak dat ik een PDF moet bijvoegen bij een e-mail. 

Het gescande document hoeft echter van de advocaat niet in het dossier te 

worden opgeslagen. Ik sla zo’n gescand document dan vaak tijdelijk op in 

mijn eigen map of op het bureaublad. Daarna verwijder ik het weer. Hoe kan 

ik het bestand dan het beste opslaan en waar komt zo’n verwijderd document 

dan terecht?  

Geïnterviewde Je kunt het tijdelijk opslaan in je eigen map. Het bestand wordt direct 

verwijderd. We hebben geen prullenbak. Het is daadwerkelijk weg.  

Interviewer Het is dan dus definitief weg? 

Geïnterviewde Het zweeft niet ergens inderdaad. Soms is het ontbreken van een prullenbak 

wel vervelend. We maken allemaal weleens een foutje en kunnen dan iets 

niet terughalen. Alhoewel, als het gisteren is gemaakt, dan kunnen we het 

altijd nog via de back up terughalen. Voor het opslaan, en dus ook voor het 

verwijderen, hebben we wel een nieuw idee. We krijgen nieuwe printers. De 

printers krijgen dan de opties om een bestand te scannen naar een e-

mailadres of naar een map ‘scans’.  

De bedoeling is dan dat de scan dan vervolgens wordt opgeslagen. Het mapje 

‘scans’ wordt dan elke dag standaard geleegd. Op deze manier wordt 

voorkomen dat overal bestanden zweven.  

 Wat verder ook een probleem is, is dat wanneer men iets downloadt, dan 

komt het in de map “downloads’’ te staan. Veel mensen besteden daar geen 

aandacht aan. Het mapje raakt dan helemaal vol. Ik vraag dan weleens of 

men dat mapje kan legen, want anders bereikt de capaciteit van de server 

de limiet.  

Interviewer Duidelijk. Wanneer we dan iets verwijderen van de map “scan” of de map 

“downloads” dan is het bestand dus ook definitief weg? 

Geïnterviewde Ja.  

Interviewer Het is dus niet zo dat één persoon alle opgeslagen bestanden kan inzien? 

Geïnterviewde Nee.  

Interviewer Het viel mij ook op dat ik alleen mijn eigen downloads etc. kan terugzien. Ik 

kan niet zien wat jij zo al hebt gedownload.  
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Geïnterviewde Uiteindelijk kan natuurlijk de administrator alles terug zien als hij dit wil.  

Interviewer Dat is dan dus wel een persoon die daartoe bevoegd is? Niet zomaar iedereen 

kan daar in? 

Geïnterviewde Nee precies. Onze ICT leverancier en beheerder die kan dan bij de bestanden. 

Zij hoeven dan geen toestemming te vragen. We hebben daar 

verwerkersovereenkomsten mee.  

Interviewer Ik hoorde je net ook over die back up. KBS maakt volgens mij elke dag een 

back up van alles wat jullie hebben. Hoe moet ik dit voor me zien?  

Geïnterviewde Het is een hele grote schijf waar heel veel data op kan. ’s Avonds wordt er 

elke dag een kopie gemaakt van de server en ik neem de schijf mee naar 

huis.  

Interviewer Waarom mee naar huis? 

Geïnterviewde De schijf moet uit het pand. Stel er ontstaat een brand en de schijf ligt in het 

pand, dan hebben we niets aan de back up.  

Interviewer Waar bewaar je de schijf thuis? 

Geïnterviewde Niet in een kluis. Wel in een bepaalde la.  

Interviewer Het betreft dus wel een specifieke plek. Je laat de schijf niet overal 

rondslingeren? 

Geïnterviewde Klopt. Het feit dat ik de schijf mee naar huis neem is natuurlijk al niet juist. 

In het verleden hadden we dit systeem ook, maar toen beschikten we over 

twee panden. Toen legden we de ene back up van pand één in pand twee en 

andersom. Dat kan nu helaas niet meer.  

Interviewer Hoe zouden jullie dit toch anders kunnen doen? 

Geïnterviewde We kunnen bijvoorbeeld ook zeggen dat we een back up maken op de Cloud 

i.p.v. op de schijf.  

Interviewer Waarom gebeurt dat nu nog niet? 

Geïnterviewde Dat is het kostenaspect geweest. We beschikten al over de schijf. Het was 

dus handig om daar een kopie op te maken. Daarnaast is het erg duur om 

elke dag alle data online moet versturen.  

Interviewer Ik hoor ook weleens verhalen over dat de Cloud wordt gehackt. Hoe zit het 

daarmee? 

Geïnterviewde Ik denk dat het in de Cloud wel veiliger is dan op een eigen harde schijf. 

Interviewer Waarom? 
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Geïnterviewde In de Cloud staat het in een heel groot datacenter en dat is super beveiligd. 

Wij hebben niet die beveiliging op kantoor, dus als hier een hacker voor de 

deur zou staan en die zou willen inbreken, dan is dat op zich makkelijker dan 

in een datacenter. Alleen waarom zou hij hier willen hacken? Hij hackt 

misschien liever van een ander. Op zich is het daar veiliger, maar voor je 

gevoel is het veiliger als de back up dichtbij is.  

Interviewer Dat begrijp ik wel. Het is een gevoelsmatig aspect.  

 We hebben nu gesproken over de persoonsgegevens die jullie verwerken, 

waarom jullie die verwerken en hoe jullie die verwerken. Hoe zorgen jullie er 

dan voor dat jullie de verwerkte persoonsgegevens beschermen?  

Geïnterviewde We hebben een geheimhoudingsverklaring. Verder moeten we een aantal 

keer inloggen om bij de server en dossiers te kunnen komen. Daarnaast is 

het ook belangrijk om gegevens te controleren. Wanneer we een e-mail 

sturen naar bijvoorbeeld een verzekeraar, dan moeten we wel controleren of 

dat e-mailadres nog klopt.  

Interviewer Daar is toch onlangs die discussie over geweest binnen kantoor? 

Geïnterviewde Ja. Een naam werd ingetypt en Outlook vulde de naam aan. De e-mail werd 

toen per ongeluk naar een verkeerde persoon gestuurd. Zo’n fout kan 

schadelijke gevolgen hebben. We moeten ons ervan bewust zijn dat we zo’n 

fout kunnen maken en voorafgaand beter opletten. Voor de rest weet ik het 

eigenlijk niet zo goed. 

Interviewer  Wanneer jullie gegevens invullen van een cliënt, dan worden deze gegevens 

met de cliënt besproken en vervolgens ingevuld op het intakeformulier. 

Daarna worden de gegevens ingevuld in een dossier. Het is voor de cliënt dan 

best duidelijk welke gegevens we verwerken. Alleen jullie verwerken ook 

gegevens van de wederpartij. Wanneer jullie iemand bijvoorbeeld willen 

dagvaarden, dan moeten jullie wel de adresgegevens verwerken. Jullie gaan 

alleen natuurlijk niet naar diegene toe en toestemming vragen voor het 

verwerken van persoonsgegevens. Diegene kan dan wel ruiken dat die 

dagvaarding eraan komt. Er is dus geen toestemming. Hoe verwerken en 

beschermen jullie die persoonsgegevens? 

Geïnterviewde Bij arbeidsgeschillen krijgen we bijvoorbeeld inderdaad vaak het dossier van 

de werkgever, daarin staan allerlei gegevens over de werknemers, 

bijvoorbeeld het BSN-nummer, geboortedatum, NAW-gegevens, etc. Ik zou 

eigenlijk niet goed weten hoe we dit beter kunnen verwerken of beschermen. 

Ik denk dat de geheimhoudingsverklaring hier een belangrijke rol speelt. We 

delen de gegevens natuurlijk alleen met de partijen die het van ons nodig 

hebben, zoals de rechtbank, de verzekeraar etc. We delen de gegevens niet 

met willekeurige derden.  
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Interviewer Als ik het goed begrijp is het verwerken nodig voor de uitoefening van het 

ambt en beschermen jullie de gegevens door het slechts te delen met degene 

waarmee jullie gegevens mogen delen zonder het beroepsgeheim te 

schenden, zoals met de gerechtelijke instantie.  

Geïnterviewde Klopt. Het zou natuurlijk wel zo kunnen zijn dat we bezoek krijgen op kantoor 

en dat er een dossier op de grond ligt, die zichtbaar is voor het bezoek. In 

feite is dat ook een lek.  

Zo iets kunnen we alleen beschermen door werknemers te verplichten 

dossiers op te ruimen in de kast. Denk aan de onlangs ingevoerde ‘clean desk 

policy’.  

 Zo geldt het ook voor dossiers. We hebben ooit besloten dat bij het dossier 

de sticker met de naam en het dossiernummer links bovenaan moet. Dit is 

bewust zo gedaan, omdat, als je met het dossier door de rechtbank loopt, 

dan kan niet iedereen de naam zien. Als je de stickertjes op alle kanten van 

het dossier plakt, dan kan iedereen het zien.  

 Iedereen denkt vooral aan het eigen belang “Ik kan het nu niet goed zien in 

mijn dossierkast” en niet aan het algemene belang. Wanneer we dan de reden 

uitleggen, dan wordt al gauw gezegd dat het onhandig is etc.  

Interviewer Het wordt dus al gauw als onhandig en onduidelijk gezien. 

Geïnterviewde Klopt. Alleen in hoeverre lopen we nu nog met dossiers in de rechtbank. Nu 

misschien nog, maar over een paar jaar zal iedereen met een laptop lopen.  

Interviewer Dat zal ook wel problemen met zich meebrengen. 

Geïnterviewde De elektronische apparatuur moet inderdaad goed beveiligd zijn.  

Interviewer Nu je over elektronische apparatuur begint. Veel advocaten hebben hun e-

mail ook gekoppeld aan hun mobiel. Hoe is dat beveiligd? 

Geïnterviewde De regel is dat wanneer het zakelijke e-mailadres wordt gekoppeld aan de 

telefoon, dan is men verplicht om de mobiel te voorzien van een 

toegangscode.  

Interviewer  Dat is een regel vanuit kantoor. Hoe wordt dit gecontroleerd?  

Geïnterviewde Het is verplicht. Het e-mailadres kan niet aan de mobiel worden gekoppeld 

zonder toegangscode. De app werkt dan niet.  

Interviewer Bij de app zelf hoeft men vervolgens niet nogmaals een code in te voeren? 

Geïnterviewde Dit hoeft niet. Het is in die zin wel goed beveiligd. Alleen ja wanneer anderen 

de code weten, dan heeft het niet zoveel zin. 

Interviewer Eigenlijk zou men dan de vingerafdruk als toegangscode moeten hebben. 
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Geïnterviewde Precies. Of gezichtsherkenning. Niet iedereen heeft natuurlijk zo’n nieuwe 

telefoon. Op afstand zou het toestel ook eigenlijk moeten kunnen worden 

gewist. In ieder geval de data van kantoor. Hier is software voor, maar die 

hebben wij niet.  

Interviewer Waarom beschikken jullie niet over een dergelijke software? 

Geïnterviewde Het brengt per gebruiker kosten met zich mee per maand. Al die kosten 

stapelen zich op. Je bent verplicht om gegevens te beveiligen, maar de vraag 

is hoe ver je hier daadwerkelijk mee gaat. Hoe ver ben je bereid om te gaan?  

Interviewer Ik heb zelf wel een beeld, maar ik ben benieuwd naar hoe jij het ziet. Wie is 

er verantwoordelijk voor het verwerken en beschermen van 

persoonsgegevens? 

Geïnterviewde Het ligt aan het proces en de rechtspraktijk. Ik denk dat van de 

cliëntendossiers de desbetreffende advocaat verantwoordelijk is. De 

secretaresse verwerkt natuurlijk ook gegevens, maar die is hier niet 

verantwoordelijk voor. Wij als kantoor zijn ook verantwoordelijk, omdat wij 

bepalen waar gegevens moeten worden opgeslagen.  

 Gegevens van personeel bijvoorbeeld dat gaat weer op een heel andere 

manier. Zo komt een sollicitatie in een mailbox terecht. Het wordt 

doorgestuurd naar mij. Ik sla de mail niet op. Ik wijs de sollicitant af. Hoe 

verdwijnt het dan uit de mailboxen? In dit geval is het meer de 

verantwoordelijkheid voor de PZ functionaris. De PZ functionaris moet dan 

nagaan of het is verwijderd.  

Interviewer Wie is onze PZ functionaris? 

Geïnterviewde Dat ben ik helaas.  

Interviewer lacht 

Geïnterviewde Bij de boekhouding is Kasia verantwoordelijk. Er is dus niet één persoon aan 

te wijzen die voor alles verantwoordelijk is. Kasia voor de boekhouding, de 

PZ functionaris voor personeelsgegevens en de advocaat voor 

cliëntengegevens. Iedereen is op een andere manier verantwoordelijk.  

Interviewer Duidelijk. Elke advocaat werkt natuurlijk op een eigen werkwijze, maar voor 

wat betreft het opslaan van gegevens, denk jij dat er veel verschil is tussen 

hoe advocaten dit doen? 

Geïnterviewde Ik denk dat er nog wel een verschil is. Zo werken sommige advocaten graag 

met fysieke dossiers. Zij doen het nog op de ouderwetse manier. Het fysieke 

dossier is wel gevaarlijker. Zo nemen zij dat vaak mee naar huis. Als dat 

kwijtraakt, dan hebben wij een probleem. 
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Interviewer Het meenemen van dossiers naar huis is iets wat ik vaak zie gebeuren. Heeft 

KBS hier bepaalde regels voor? 

Geïnterviewde Niet echt. Niet iedereen is natuurlijk bevoegd om dossiers mee te nemen naar 

huis. Zo kan ik niet een dossier meenemen van iemand anders. Alleen de 

verantwoordelijke of uitvoerende van het dossier mogen het dossier 

meenemen.  

Interviewer Hoe zit het als een uitvoerende het dossier van de verantwoordelijke wil 

meenemen? 

Geïnterviewde De uitvoerende moet dan denk ik aan de verantwoordelijke vragen of het 

dossier mag worden meegenomen naar huis. 

Interviewer Hoe zit het met stagiaires?  

Geïnterviewde De stagiaires mogen het dossier niet meenemen naar huis. Daarnaast is het 

ook twijfelachtig of zij bij de gegevens in Fortuna mogen. We verlenen die 

gegevens dan ook niet direct. Alleen wanneer de advocaat dit aan een 

stagiaire vraagt, dan worden de gegevens verstrekt.  

Interviewer De stagiaires beschikken ook over een geheimhoudingsverklaring neem ik 

aan? 

Geïnterviewde Dat klopt. We kunnen ook niet verwachten dat zij al onze protocollen in zo’n 

korte tijd weten. De helft van de medewerkers weet dit geeneens. De kans 

dat er iets mis kan gaan bij stagiaires is dan ook groter, dus daarom proberen 

we zo min mogelijk gegevens aan hen te verstrekken. Op die manier 

proberen we de kans op een datalek te verkleinen. 

Interviewer We hebben nu gesproken over hoe we persoonsgegevens nu verwerken en 

beschermen. Ik wil het nu graag hebben over de AVG. Allereerst vraag ik mij 

af in hoeverre de medewerkers van KBS op de hoogte zijn van de komst van 

de AVG?  

Geïnterviewde Iedereen is wel op de hoogte. Niet iedereen weet iets van de inhoud. De 

meesten weten denk ik niet wat de AVG inhoud. Zelfs ik weet het niet precies. 

Interviewer Begrijpelijk. Het is ook best lastig. 

Geïnterviewde De Wbp bestaat natuurlijk al langer en de AVG bestaat ook al sinds 2016, 

maar pas in 2018 wordt het definitief. 

Interviewer Klopt. Organisaties hebben twee jaar de tijd om aan de (nieuwe) regels van 

de AVG te voldoen. 

Geïnterviewde We hadden eigenlijk al eerder kunnen beginnen met het nemen van 

maatregelen. Twee jaar geleden hadden we nog niet zo’n besef van de AVG. 
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Interviewer Dat is natuurlijk vaker zo. Pas als de deadline in zicht komt, dan wordt er 

vaak veel actie ondernomen.  

Geïnterviewde Je ziet het ook nu pas overal opkomen. Ineens komen er overal cursussen. 

Twee jaar geleden was hier geen sprake van.  

Interviewer Je gaf net aan dat iedereen er wel van op de hoogte is. Bedoel je met iedereen 

de advocaten binnen het kantoor of bedoel je ook de secretaresses?  

Geïnterviewde Ik denk ook wel de secretaresses. Zij weten dat de AVG eraan zit te komen, 

maar ze weten niet goed wat er precies verandert.  

Interviewer Jullie kunnen natuurlijk plenair iets uitleggen aan de secretaresses, maar elke 

advocaat kan ook met z’n eigen secretaresse iets bespreken. Hoe willen jullie 

dit straks vorm geven?  

Geïnterviewde Op het moment dat wij vertellen wat het protocol is en hoe dingen moeten 

gebeuren, dan hebben wij daarover nagedacht. Als de werkzaamheden dan 

op die manier gebeuren, dan zitten wij als KBS goed. Wanneer iemand dan 

vraagt waarom het op een bepaalde manier moet, dan kunnen we het 

uitleggen. We gaan nu niet alles uitleggen. We vertellen hoe het moet. Als er 

vragen komen waarom zo iets moet, dan gaan we het uitleggen.  

Interviewer Als ik het goed begrijp wordt er dus een protocol opgesteld binnen kantoor. 

Geïnterviewde Klopt. 

Interviewer Wie houdt er vervolgens toezicht op het verwerken van persoonsgegevens 

door de secretaresses?  

Geïnterviewde Dat is nog de vraag. Ik hoop eigenlijk dat er niemand voor nodig is.  

Interviewer Naar mijn verwachting is er geen gegevensfunctionaris nodig. 

Geïnterviewde Ik denk het ook niet. Ondanks dat er geen gegevensfunctionaris nodig is, zal 

het denk ik toch veel werk zijn.  

 Stel wij stellen een protocol op en een aantal aandeelhouders houden zich 

niet aan het protocol. Wie spreekt hen daar dan op aan? Moet ik dat doen?  

Interviewer Dat is lastig. 

Geïnterviewde Precies. Het begint eigenlijk bij de top. Zij moeten een goed voorbeeld geven. 

Wanneer zij niet het goede voorbeeld geven, dan hebben we wel een 

probleem. 

Interviewer Als ik het goed begrijp is het van belang dat de aandeelhouders beseffen hoe 

belangrijk hun rol hierin is en dat zij hun verantwoordelijkheid moeten nemen 

en het voortouw moeten nemen. 
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Geïnterviewde Ik ben bang dat die bewustwording pas komt wanneer een boete wordt 

uitgekeerd. Hier zitten we natuurlijk niet op de wachten.  

Interviewer Men is dus wel op de hoogte van een verandering, maar heeft geen zin om 

iets te veranderen. Het kost veel moeite. 

Geïnterviewde Begrijpelijk. Zo hebben we het automatisch invullen van het e-mailadres in 

Outlook uitgezet. Zo is men zich meer bewust van naar wie de e-mail wordt 

verzonden. Hier komt dan vervolgens de hele week veel kritiek op. We leggen 

dan vervolgens uit waarom dit is veranderd. Op een gegeven moment is de 

weerstand dan zo hoog, dat we het dan toch weer veranderen naar de oude 

situatie. We zijn wel op zoek naar hoe we goed kunnen voldoen aan de AVG 

zonder teveel ongemakken.  

Interviewer Wat zou jij een goed idee vinden?  

Geïnterviewde Zo zouden we bijvoorbeeld gebruik kunnen maken van een server i.p.v. een 

e-mail. De cliënt krijgt dan een e-mail. In de e-mail staat dat hij kan inloggen 

op een server om de inhoud van het bericht te lezen. De inloggegevens 

worden dan bij het intakegesprek verstrekt. Op deze manier kan de inhoud 

van de e-mail slechts worden gelezen door degene die over de inloggegevens 

beschikt. Wanneer er dan een e-mail wordt verzonden naar de verkeerde 

persoon, dan kan diegene niet de inhoud van het bericht lezen. Er zijn 

verschillende software programma’s die dit mogelijk maken. 

Interviewer Wat is de reden dat jullie nog niet voor zo’n softwareprogramma hebben 

gekozen? 

Geïnterviewde De kosten spelen hierbij een rol. Het is jammer dat een wijziging van de 

wetgeving veelal veel kosten met zich meebrengt.  

Interviewer Ik hoorde je net ook iets zeggen over een protocol. Beschikken jullie nu over 

een protocol of richtlijn? 

Geïnterviewde Niet echt. Wel de memo over digitalisering. De memo is erop gericht dat we 

alle gegevens op één locatie hebben.  

Interviewer Zouden jullie een richtlijn of protocol willen? 

Geïnterviewde Er is geen behoefte, maar de noodzaak is er denk ik wel. 

Interviewer Met de komst van de AVG moeten jullie straks aan betrokkenen uitleggen 

welke persoonsgegevens jullie verwerken, waarom en hoe jullie de gegevens 

beschermen.  

Vaak zie je dan dat organisaties invulling geven aan deze verplichting door 

middel van een privacyverklaring. Hoe zien jullie dit voor je? 
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Geïnterviewde Wij willen ook een privacyverklaring opstellen. Het is er nu nog niet. We zijn 

nu toevallig bezig met een nieuwe website. Bij de nieuwe website wordt de 

privacyverklaring bijgevoegd. Bij het aanmelden voor bijvoorbeeld de 

nieuwsbrief wordt de privacyverklaring vermeld en wordt gevraagd of zij de 

nieuwsbrief willen ontvangen. Men moet dan zelf de keuze maken of zij dit 

willen. Zo ja, dan moeten zij op de knop “akkoord” drukken.  

Interviewer Is het ook mogelijk om dat scherm weg te klikken? Soms krijg je een menu 

te zien, waarbij je akkoord moet gaan en als je dat niet doet, dan kom je niet 

op de website. Hoe is dat bij jullie? 

Geïnterviewde Het wegklikken kan gewoon en dan kan de website alsnog worden bezocht. 

Interviewer Wordt de privacyverklaring al opgesteld? 

Geïnterviewde Nog niet. Dit wordt wel gedaan voordat de nieuwe website online gaat.  

Interviewer Wanneer gaat de website online? 

Geïnterviewde Begin mei volgens mij. 

Interviewer Vlak voor de AVG dus. 

Geïnterviewde Dat is volgens mij toeval. 

Interviewer Wel handig, dan kan gelijk worden gedacht aan hoe de AVG in de nieuwe 

website kunnen verwerken.  

Geïnterviewde Klopt. 

Interviewer Naast het verschaffen van informatie moet het verwerken van 

persoonsgegevens straks ook op één van de gronden van de AVG rusten, 

zoals toestemming van betrokkene, noodzakelijk voor de uitoefening van de 

overeenkomst, gerechtvaardigd belang, etc. Wat gaan jullie doen voor de 

rechtmatige verwerking? 

Geïnterviewde Ik denk dat het vaak de optie ‘noodzakelijk voor de overeenkomst’ zal zijn. 

Zonder de gegevens van een medisch dossier, kan een advocaat de cliënt in 

een procedure bijvoorbeeld niet bijstaan.  

Interviewer Ik denk ook dat het deze grondslag zal zijn. 

Geïnterviewde Het lijkt me vreemd om toestemming te vragen. Wanneer ik een factuur krijg 

van een organisatie, zal ik dan moeten bellen om te vragen of ik de gegevens 

mag opslaan om ze te kunnen betalen? Dat is denk ik niet de bedoeling. 

Iedereen wordt dan gek.  

Interviewer We kiezen dus voor de grondslag “noodzakelijk voor overeenkomst” en niet 

voor “uitdrukkelijke toestemming”. De AVG onderscheidt algemene 

persoonsgegevens en bijzondere persoonsgegevens.  
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Jullie hebben veel gezondheidsgegevens. Dit is een vorm van bijzondere 

persoonsgegevens. Hoe willen jullie deze gegevens extra beveiligen? 

Geïnterviewde Om dit extra te beveiligen, moeten we denk ik software aanschaffen. We 

moeten niet meer gebruik gaan maken van Dropbox of We transfer, maar 

bijvoorbeeld dat voorbeeld over dat met inloggegevens kan worden ingelogd 

om de inhoud van het e-mailbericht te kunnen zien.  

Interviewer Wat voor gegevens hebben jullie in een medische zaak? 

Geïnterviewde Ik weet het niet zeker. Ik denk het hele medische dossier. Niet slechts een 

onderdeel van het dossier. Ik denk ook dat het wel noodzakelijk is om de 

cliënt goed bij te kunnen staan. Het zal per geval anders zijn.  

Interviewer Duidelijk. 

Geïnterviewde Ik zat nog over een ding na te denken voor wat betreft het beschermen van 

gegevens. We doen heel veel digitaal, maar we maken natuurlijk ook gebruik 

van papier. Een fout processtuk laten we bijvoorbeeld vernietigen. Dit alles 

gaat in een container en de container wordt opgehaald door een bedrijf die 

dit vernietigt. Alleen waar zetten we die container neer? Nu staat het in de 

garage. Dit is weliswaar niet aan de straat, maar men zou de container wel 

zo kunnen meenemen.  

Interviewer Dat is een belangrijk punt. 

Geïnterviewde Er zit wel een slot op. 

Interviewer Wat voor slot? 

Geïnterviewde Een klein slot. Er zit ook een brievenbus op. Iemand met een dunne hand zou 

er zo bij kunnen. Wanneer de container gestolen worden, dan is het vrij 

makkelijk om ze open te breken.  

Interviewer Hoe zouden jullie dit willen oplossen? 

Geïnterviewde We kunnen de containers in het pand zetten. Dit is natuurlijk wel lastig voor 

diegene die het komt ophalen.  

Interviewer Een goed punt. Het zou natuurlijk fijn zijn als jullie een manier vinden die én 

conform de wet is én niet allerlei onhandigheden met zich meebrengt. Ik ga 

er eens over nadenken.  

 We hebben het net ook even gehad over dat jullie dossiers zeven jaar 

bewaren in het archief en jullie de dossiers daarna vernietigen.  

De AVG verplicht organisaties om aan betrokkenen de bewaartermijn van 

gegevens te vermelden. Hoe gaan jullie dit vormgeven?  
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Geïnterviewde In onze algemene voorwaarden en bij de opdrachtbevestiging wordt de 

bewaartermijn genoemd. De bewaartermijn blijft zeven jaar. We hebben het 

dus wel gezegd. Of ze het lezen is een tweede.  

Interviewer De AVG geeft ook een hoop verplichtingen voor organisaties, zo ook Privacy 

by Design en default. De privacy moet voorafgaand aan een nieuwe 

ontwikkeling, protocol, etc. worden meegenomen en niet pas achteraf worden 

besproken. Hoe is dit nu bij jullie? 

Geïnterviewde Vaak wordt dit pas als laatste besproken. 

Interviewer Hoe kunnen we dit het beste veranderen? 

Geïnterviewde Onmogelijk. Ik zie niet hoe dit mogelijk is. Het belang van de cliënt staat 

altijd voorop. Andere belangen vinden we belangrijker dan het privacybelang. 

Het mag best iets hoger op de ladder komen. We mogen wel meer bewust 

worden van de situatie.  

Interviewer Ik denk ook dat, als de bewustwording beter wordt, men ook eerder bezig is 

met de vraag “Goh kan dit gezien de privacy?” i.p.v. dat men achteraf denkt 

“Oh had dit wel gekund?” 

Geïnterviewde Het verschilt ook per advocaat.  

Interviewer De AVG geeft betrokkenen meer rechten. Sommige rechten van de Wbp 

worden uitgebreid en daarnaast voorziet de AVG in nieuwe rechten. Zo ook 

het recht op gegevenswissing. Een betrokkene kan te allen tijde verzoeken 

om verwijdering van de gegevens. Hoe gaan jullie daarmee om? 

Geïnterviewde Ik weet het nu nog niet. Ik neem aan dat we dit moeten respecteren. 

Interviewer Klopt. Ik zat alleen een beetje met de bewaartermijn. Jullie moeten gegevens 

voor een bepaalde termijn bewaren.  

Geïnterviewde Precies. Ik weet eigenlijk niet hoe dit zit.  

 We hebben op zich wel een protocol binnen kantoor dat alle belangrijke 

stukken, zoals grossen, vonnissen, arresten etc. in origineel naar de cliënt 

worden gestuurd. Wij beschikken over een kopie. Wat dat betreft doen wij 

denk ik ook al wat goeds.  

Interviewer Vragen jullie, voordat jullie overgaan tot archivering van dossiers, of cliënten 

hun dossier willen?  

Geïnterviewde We vragen dit eigenlijk nooit. 

Interviewer Bij mijn vorige kantoor weet ik dat wij vaak dit verzoek kregen van cliënten. 

Wij scanden dan het dossier en bewaarden het dossier in het digitale archief. 

De cliënt krijgt dan het fysieke dossier mee.  
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Geïnterviewde Dit komt bijna niet voor. We hebben weleens een verzoek gehad van iemand 

die 15 jaar geleden cliënt was en zijn dossier wilde. Dit was toen al vernietigd 

en diegene moesten we helaas teleurstellen.  

Interviewer Jullie beschikken niet over een digitale kopie? 

Geïnterviewde Nu niet. Wellicht binnenkort wel. Alleen weet ik niet of dit is toegestaan. Ik 

denk dat we dit moeten vernietigen.  

Interviewer Mocht het noodzakelijk zijn, dan is het misschien een goed idee om bij het 

sluiten van dossiers aan cliënten te vragen of zij hun dossier willen hebben? 

Geïnterviewde Ik vraag me af of het noodzakelijk is. Het is wel een goed aandachtspunt.  

Interviewer De AVG kent ook een registerplicht. Volgens mij zijn jullie hiertoe verplicht. 

Hanteren jullie nu al een overzicht van de verwerkte gegevens? 

Geïnterviewde Nee. Ik hoop dat het ook niet hoeft. Ligt dit aan de grote van kantoor? We 

hebben namelijk wel 40 mensen in dienst. 

Interviewer Volgens mij gaat het pas op vanaf 250 mensen. Jullie verwerken natuurlijk 

wel veel gezondheidsgegevens. De vraag is dan of we het moeten en zo niet, 

of we het wel willen? 

Geïnterviewde Wanneer het niet moet, dan willen we het niet (gelach).  

Interviewer Wanneer je kijkt naar de AVG. In hoeverre voldoet KBS nu volgens jou aan 

de AVG? 

Geïnterviewde Ik weet het niet zo goed. Als er nu een controle zou komen, dan voldoen wij 

er niet aan.  

Interviewer Waarom niet? 

Geïnterviewde Sommigen zijn het anders gewend en willen niet van werkwijze veranderen. 

Het is heel lastig om daar een druk op te leggen. Aan de andere kant denk ik 

niet dat wij veel gegevens delen of op straat gooien.  

Interviewer Naar mijn beleving blijven gegevens binnen KBS en worden zij slechts 

gedeeld met gerechtelijke instanties, verzekeraars en de cliënt.  

Geïnterviewde Klopt. Qua geheimhoudingsplicht zitten we goed. Onze printers zijn ook 

voorzien van beveiliging. Er kan namelijk een printer worden gehackt. Verder 

denk ik dat de bewustwording nog moet worden aangepakt en dat er daarna 

nog veel moet veranderen, zoals de containers binnen, de back up in de 

Cloud, etc.  

 In het handboek staat al veel. Dit wordt niet altijd nageleefd. Zo mag de 

receptioniste niet aan een advocaat vertellen wie er belt, als er mensen in de 

wachtkamer zitten. Veel medewerkers zijn hiervan niet op de hoogte.  
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Interviewer Dat is mij inderdaad onbekend. 

Geïnterviewde Het wordt vaak bij nieuwe werknemers vergeten te melden.  

Interviewer Het laatste onderdeel van het interview betreft de datalekken. Hebben jullie 

ooit een datalek gehad? 

Geïnterviewde Er worden wel eens e-mails naar verkeerde personen verzonden. Ook zijn we 

ooit gehackt.  

Interviewer  Hoe handelen jullie in het geval van een datalek? 

Geïnterviewde Degene die een e-mail heeft ontvangen die niet voor diegene bestemd was, 

verzoeken we om het bericht als ongelezen te beschouwen. Vaak gebeurt dit 

dan ook wel.  

Interviewer Vertellen jullie het ook aan de cliënt? 

Geïnterviewde Nee, ik denk het niet. Wanneer diegene die het heeft ontvangen, belooft het 

te vernietigen, dan vertrouwen wij daarop.  

Interviewer Hoe zit het met de meldingsplicht?  

Geïnterviewde We melden een datalek slechts als het een groot risico met zich mee heeft 

gebracht.  

Interviewer Ik weet ook dat jullie een cyberverzekering hebben. Hoe zit dat precies? 

Geïnterviewde De cyberverzekering hebben wij voornamelijk afgesloten voor als we worden 

gehackt. We kregen ooit een phishingmail.  We konden toen niet meer in 

onze bestanden. Het heeft ons toen een paar 1.000 euro’s gekost om dit te 

herstellen. Toen hebben we de cyberzekering afgesloten. Het heeft niets te 

maken gehad met de komst van de AVG.  

Interviewer Ik heb een duidelijk beeld gekregen van hoe jullie als kantoor gegevens 

verwerken en hoe ver jullie zijn met de AVG. Zijn er nog dingen die jij graag 

wilt toevoegen?  

Geïnterviewde Ik heb het idee dat we alles wel hebben besproken. Van dossiers tot de grond 

tot digitaal tot papier vernietigen.  

Interviewer Ik zal het interview uitwerken en vervolgens in concept naar jou en Niels 

toesturen. Pas na jullie goedkeuring wordt het ingediend bij de Hogeschool 

en gebruikt voor mijn scriptie. Ik verwacht het volgende week toe te sturen. 

Geïnterviewde Is goed. Ik zie het wel verschijnen.  

Interviewer Nogmaals heel erg bedankt voor je tijd. Ik ben veel informatie rijker 

geworden. 

Geïnterviewde Graag gedaan. Ik ben benieuwd naar het resultaat. 
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Aanvulling op het interview       23-05-2018 

Op 23 mei 2018 is een aantal extra vragen aan de heer De Snoo gesteld. Dit i.v.m. het feit dat een 

aantal aspecten nog niet volledig duidelijk waren en/of er binnen de organisatie onduidelijkheid 

over 

Interviewer   Wat voor persoonsgegevens verwerkt KBS Advocaten in het 

personeelsdossier? 

Geïnterviewde   Kopie van ID (naam/geboortedatum/bsn/etc), adres + telefoonnummer, 

bankrekeningnummer, gegevens tbv pensioen (kan dus ook zijn gegevens 

van partner/kinderen) en WGA hiaat verzekering. Nu zitten er ook kaartjes 

in die we ooit hebben binnengekregen (bijv. geboortekaartjes of 

overlijdensberichten) 

Interviewer  Wat voor persoonsgegevens worden er door KBS Advocaten in het 

personeelsdossier verwerkt in het geval dat een werknemer ziek is en de 

ARBO Arts is ingeschakeld? 

Geïnterviewde Bij langdurig ziekte bijv. rapporten/verslagen van bedrijfsarts en/of Plan 

van Aanpak, gegevens tbv zwangerschapsuitkeringen (UWV). 

Interviewer   Op welke wijze worden de camerabeelden door KBS Advocaten opgeslagen? 

(Slaat KBS Advocaten de camerabeelden op). Zo ja, hoe lang bewaart KBS 

Advocaten de camerabeelden? 

Geïnterviewde Dit is (nog) niet bekend. Wel is bekend dat de verhuurder er geen toegang 

toe heeft en alle huurders in het pand ook niet. Er is een gebruikersnaam 

en wachtwoord nodig om in te loggen op het systeem, maar welk systeem 

dit is en/of waar dit te vinden is, is niet bekend. De beveiligingsdienst die 

de camera’s heeft opgehangen in opdracht van de verhuurder kan de 

beelden niet op afstand benaderen (bleek na vragen hierover). Het bedrijf is 

voornemens om in het pand langs te komen om te zien of camerabeelden 

toegankelijk zijn c.q. worden opgeslagen en zo ja hoe lang dan. 

Interviewer  Wat is het doel voor het verwerken van de camerabeelden? 

Geïnterviewde  Om (de juiste) klanten/leveranciers binnen te laten op het terrein 

(slagboom) in het pand (voordeur/garagedeur/vluchtdeur). Daarnaast 

zouden de beelden wellicht gebruikt kunnen worden als er ingebroken is.  

Interviewer Indien KBS Advocaten camerabeelden verwerkt. Wanneer worden de 

camerabeelden verwijderd?  

Geïnterviewde  Dit is (nog) niet bekend. In overleg met de andere huurder in het pand lijkt 

het ons alleen zinvol de beelden te bewaren (bijv. maximaal 7 dagen) voor 

het geval er ingebroken zou worden. De camera’s zijn enkel gericht op de 

in/uitgangen van het terrein/pand. 
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Interviewer Indien KBS Advocaten de camerabeelden niet opslaat en verwerkt, wie is er 

dan volgens jou verantwoordelijk voor het verwerken van de 

camerabeelden? Waarom?  

 

Geïnterviewde  De verhuurder misschien? Want die heeft de camera’s tenslotte laten 

plaatsen (al voordat wij in het pand zaten). Echter, bij oplevering/aangaan 

van huurovereenkomst wisten wij wel dat beveiligingsapparatuur onderdeel 

was van het te huren object. Ik weet het echt niet, het is moeilijk. bestond. 

De gestelde vragen en gegeven antwoorden, worden hieronder overlegd.  
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Transcriptie interview de heer mr. N. van den Burg 

Omschrijving  Interview 

Tijdsduur 50 minuten 

Interviewer Lisa van Leeuwen 

Geïnterviewde De heer mr. N. (Niels) van den Burg 

Datum en plaats 4 mei 2018 te Utrecht 

Soort   Woordelijke transcriptie  

 

Interviewer  Welkom. Heb je er bezwaar tegen als ik het interview opneem? 

Geïnterviewde Nee, dat is prima. 

Interviewer Zoals je weet schrijf ik mijn scriptie over de AVG. Het interview is 

hetzelfde opgebouwd als mijn scriptie: een algemeen beeld van de 

AVG en vervolgens een aantal specifiekere onderwerpen: de rol van 

de verwerkingsverantwoordelijke en de verwerker, de FG, de DPIA en 

het inzage recht en verwijderingsrecht van een betrokkene tegenover 

het beroepsgeheim en de dossierplicht van een advocaat. Bij de 

interviewvragen zal ik dan ook eerst wat algemene vragen stellen en 

vervolgens zal ik per specifiek onderwerp wat vragen stellen. Het zijn 

best veel vragen, maar de vragen zijn zo gesteld dat er een kort 

antwoord op kan worden gegeven.  

Geïnterviewde Prima. Maakt niet uit. Laten we gewoon beginnen en dan zien we wel 

waar we komen. 

Interviewer Sommige vragen weet ik wellicht jouw antwoord al op, aangezien we  

al vaker samen over de AVG hebben gesproken, maar voor de 

volledigheid en om er naar te kunnen verwijzen in mijn scriptie stel 

ik ze toch alsnog. Ik denk dat het interview ongeveer 30 tot 60 

minuten zal duren. 

Geïnterviewde Prima 

Interviewer Ik zal beginnen met de algemene vragen. De allereerste vraag gaat 

over betrokkene. De AVG spreekt over betrokkene. Wat voor 

betrokkene zijn er binnen KBS Advocaten? 

Geïnterviewde Als betrokkene hebben wij binnen KBS Advocaten potentiele cliënten, 

cliënten, wederpartijen, leveranciers, bezoekers van het kantoor en 

uhm ja ik denk dat je dan de grootste groep wel hebt.  

Interviewer Ja. We hebben natuurlijk ook werknemers en studentstagiaires, maar 

dat is meer de HRM kant van KBS Advocaten. 

Geïnterviewde Oh ja, je hebt gelijk. Die vergat ik helemaal.  
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Interviewer Ja, dan hebben we het denk ik wel. Klopt dat? 

Geïnterviewde Ja.  

Interviewer Oké, dan hebben we de verschillende betrokkene. Per betrokkene 

verwerkt KBS verschillende persoonspersoonsgegevens. Laten we 

allereerst ingaan op de (potentiële) cliënten. Wat voor 

persoonspersoonsgegevens verwerkt KBS Advocaten hierbij? 

Geïnterviewde NAW-persoonsgegevens, mogelijke persoonsgegevens in het kader 

van de identificatieplicht op grond van de WWFT. Het kan dus zijn dat 

wij het nummer van het paspoort registeren.  

Interviewer Wordt dan alleen het nummer geregistreerd of wordt er ook een kopie 

gemaakt van het paspoort? 

Geïnterviewde Nee, alleen het nummer. Een kopie maken is niet toegestaan. 

Interviewer Oké 

Geïnterviewde Verder registeren we ook de geldigheidsduur van ID-bewijs. 

Daarnaast registeren we persoonsgegevens van het uittreksel van de 

KvK. Dit is vooral van belang bij eenmanszaken etc. Of een 

maatschap. Dit is dan een betrokkene. De bestuurders staan ook met 

hun privépersoonsgegevens in de KvK. Dat soort dingen. NAW 

gegevens is natuurlijk al ruim. Gewoon alle 

contactpersoonsgegevens. Verder verwerken we persoonsgegevens 

die we van onze cliënt krijgen.  

Interviewer Dat kan denk ik heel verschillend zijn? Hangt dat van de zaak af? 

Geïnterviewde Dat is inderdaad heel verschillend. Stel dat we een arts bijstaan bij 

een beroepsaansprakelijkheidskwestie, dan krijgen we van hem geen 

medische persoonspersoonsgegevens, maar de medische 

persoonspersoonsgegevens van de patiënt. De arts overlegt dan het 

patiëntendossier aan ons.  

Interviewer Duidelijk. Worden er nog meer persoonspersoonsgegevens verwerkt? 

Geïnterviewde Nee, dat was het volgens mij wel. 

Interviewer Dan nu over de wederpartij. Wat voor persoonspersoonsgegevens 

worden daarvan verwerkt? 

Geïnterviewde Eigenlijk hetzelfde als bij de cliënt, namelijk de NAW-

persoonsgegevens en de persoonsgegevens afhankelijk van de zaak, 

zoals een patiëntendossier.  

Interviewer Duidelijk. Hoe zit het bij de leveranciers en de bezoekers van KBS 

Advocaten? 
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Geïnterviewde  Van leveranciers ook NAW gegevens en van bezoekers ook NAW 

gegevens En uh ja ik moet even denken waar videobeelden onder 

vallen. Uhm dat valt in dit geval niet onder biometrische 

persoonsgegevens.  

Interviewer Nee. 

Geïnterviewde Je zou nog kunnen beweren dat het mogelijk ras inhoudt. Nee, het is 

ook niet het vastleggen van het ras. Het is dus geen bijzonder 

persoonspersoonsgegevens. Ik denk dat het dan gewoon onder NAW 

gegevens valt.  

Interviewer Oké, dus bij leveranciers en bezoekers NAW gegevens. Hoe zit het 

met de werknemers en de studentstagiaires? 

Geïnterviewde Van werknemers verzamelen wij naast het CV en NAW gegevens 

natuurlijk een kopie paspoort. Daartoe zijn we wettelijk verplicht. We 

hebben mogelijk ook gezondheidspersoonsgegevens van 

werknemers. Onder onze verantwoordelijkheid in ieder geval, die 

staan er namelijk voor de bedrijfsarts. Daar hebben we niet allemaal 

toegang toe zeg maar, maar die worden wel onder onze 

verantwoordelijkheid verwerkt. Daarnaast verwerken we ook fiscale 

persoonsgegevens, zoals loonheffingsnummer, 

belastingpersoonsgegevens. Dat is het denk ik wel zo’n beetje. 

Interviewer Stel iemand solliciteert bij KBS en diegene wordt niet aangenomen. 

Wat gebeurt er dan met die persoonsgegevens? 

Geïnterviewde Het is de bedoeling dat die persoonsgegevens worden verwijderd. Ik 

denk dat we tot nu toe deze persoonsgegevens altijd structureel 

hebben bewaard.  

Geïnterviewde lacht.  

Interviewer Oké, blijft dat zo? 

Geïnterviewde Nee, het is de bedoeling om de persoonsgegevens binnen vier weken 

na het einde van de sollicitatieprocedure te verwijderen. Dit moeten 

wij gaan doen. 

Interviewer Daarnaast staat op een cv tegenwoordig vaak ook een foto. Bewaren 

jullie dan de cv’s met de foto of maken jullie die foto bijvoorbeeld 

zwart of haal je de foto weg, als je die ergens opslaat? 

Geïnterviewde Nee, in de praktijk bewaren wij die natuurlijk gewoon met foto. Die 

maken wij tot nu toe niet zwart.  

Interviewer Verder zijn er ook foto’s van de advocaten op de website.  
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Geïnterviewde Die staan er al jaren op. 

Interviewer Er zijn nu net nieuwe foto’s gemaakt. 

Geïnterviewde Ja, er komt een nieuwe website met nieuwe foto’s. Die gaan er ook 

weer op.  

Interviewer Oké. Hoe zit het bij de student-stagiaires? 

Geïnterviewde Soms krijg je weleens een cijferlijst van iemand. Hier staan dan niet 

andere persoonsgegevens op, dan over het algemeen NAW gegevens. 

Of iemand een 6 heeft gehaald voor een bepaald vak, dat is niet echt 

relevant in de zin van een persoonsgegeven. In principe hoor je zo 

iets ook te vernietigen op het moment als iemand hier niet wordt 

aangenomen als student-stagiaire of als iemand dit niet meer is. Aan 

de andere kant kunnen NAW gegevens worden bewaard in het kader 

van potentiële werknemers, marketing, etc. Er is hier nog wel een 

grondslag voor te vinden, voor het bewaren van de NAW gegevens.  

Interviewer Ik weet dat er inderdaad een Excellijst is met allemaal NAW gegevens 

van de medewerkers van KBS Advocaten, zowel van de medewerkers 

van nu als oude medewerkers. Hoe zit dat volgens jou?  

Geïnterviewde Of dat mag of niet? 

Interviewer Ja. 

Geïnterviewde In het kader van het onderhouden van contact met oud werknemers 

kan dat prima. Niet het hele cv wordt uiteraard bewaard, maar de 

noodzakelijke contactgegevens wel, tenzij ze daartegen bezwaar 

maken. Verder is het gewoon toegestaan voor direct marketing 

doeleinden.  

Interviewer Oké, voor werknemers en student-stagiaires dus eigenlijk ook NAW 

gegevens. Verder cv’s. fiscale persoonsgegevens en soms 

gezondheidspersoonsgegevens. Nu hebben we de verschillende 

betrokkene besproken en de daarbij behorende 

persoonspersoonsgegevens.  

Geïnterviewde Oh trouwens voor dat direct marketing met oude werknemers, dan is 

de grondslag gerechtvaardigd belang.  

Interviewer Oh ja, duidelijk. 

Interviewer Als jullie de verschillende persoonspersoonsgegevens van 

betrokkenen verwerken, hoe gebeurt dat bij KBS Advocaten? 

Geïnterviewde Ik denk dat het vaak in de digitale dossiers en in de papierendossiers 

wordt verwerkt. Veel komt binnen per e-mail.  
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We printen dit dan en slaan dit vervolgens op in de papierendossiers. 

Verder scannen we het en slaan we het op in Fortuna. Het kan 

daarnaast ook in de K-schijf staan in het mapje van de desbetreffende 

advocaat.  

We hebben niet heel goed zicht op de K-schijf en we zijn dan ook 

druk bezig om dit in kaart te brengen.  

Interviewer Ja, klopt. Dat heb ik gehoord. Dat de mapjes in K-schijf moeten 

worden geleegd, opgeschoond en moeten worden verplaatst naar 

Fortuna.  

Geïnterviewde Precies.  

Interviewer Stel dat iemand zo iets in een k-schijf verwijdert. Is het dan ook echt 

weg of is het dan nog ergens? 

Geïnterviewde Nee, dan zit het in de prullenbak. De prullenbak wordt geleegd op 

termijn. Dat gebeurt automatisch volgens mij. Daarnaast zit het nog 

in de back up, maar die back up worden ook periodiek overschreven, 

dus over een tijdje is het ook uit de back up.  

Interviewer Oké, dus dan is het echt weg.  

Geïnterviewde Ja, stel we verwijderen nu iets, dan is het over drie weken wel echt 

weg.  

Interviewer Oké, dan hebben we Fortuna, papierendossiers en de K-schijf. 

Faillissementen zitten dan op een andere schijf.  

Geïnterviewde Ja, de faillissementen moeten sinds kort na de afwikkeling van het 

faillissement worden opgeslagen in Fortuna en worden weggehaald 

uit de K-schijf. We hebben daar nu een methodiek voor ontwikkeld 

om dat goed te kunnen doen. Ze gaan niet in Fortuna werken. Ze 

blijven werken op de schijf, maar na afwikkeling van het faillissement 

wordt het overgezet naar Fortuna.  

Interviewer Oké, wat is de reden dat er met faillissementen niet in Fortuna 

gewerkt? 

Geïnterviewde Het is onwerkbaar voor faillissementen. Er moeten zoveel 

brievenbestanden worden gemaakt. 500 brieven maken in Fortuna is 

niet werkbaar.   

Interviewer Duidelijk. Oké, dan hebben we die verschillende 

persoonspersoonsgegevens per betrokkene.  
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Het verwerken van deze persoonspersoonsgegevens moet een 

grondslag hebben. Laten we beginnen met de algemene 

persoonspersoonsgegevens.  

Je gaf net al aan dat de grondslag voor het verwerken van NAW 

gegevens van oud medewerkers valt onder de grondslag 

gerechtvaardigd belang. Wat is de grondslag voor het verwerken van 

algemene persoonspersoonsgegevens van (potentiële) cliënten? 

Geïnterviewde De grondslag daarvoor is de uitvoering van de overeenkomst tot 

rechtsbijstand.  

Interviewer Oké en de persoonsgegevens van de wederpartij? 

Geïnterviewde De grondslag is uitvoering van de overeenkomst met de cliënt en 

daarmee het gerechtvaardigd belang van de cliënt.  

Interviewer Wat is de grondslag voor het verwerken van algemene 

persoonspersoonsgegevens van werknemers? 

Geïnterviewde De uitvoering van de arbeidsovereenkomst.  

Interviewer Bij de student-stagiaires is dat denk ik hetzelfde? 

Geïnterviewde Ja, naja dan de uitvoering van de stageovereenkomst.  

Interviewer Hoe zit het met leveranciers en bezoekers? 

Geïnterviewde Bij leveranciers is het de overeenkomst van dienstverlening. Bij 

bezoekers betreffen het potentiële overeenkomsten.  

Interviewer Oh, is dat dan terug te voeren op de grondslag gerechtvaardigd 

belang? 

Geïnterviewde  Of gerechtvaardigd belang, of overeenkomst. Ook het praten over het 

eventueel aangaan van een overeenkomst valt onder de grondslag 

overeenkomst.  

Interviewer Oh, oké. Om nog even terug te komen op de leveranciers. Aan wat 

voor leveranciers moet ik dan denken? 

Geïnterviewde De leveranciers van de kopieermachines, de leverancier van de lunch, 

de leverancier van pennen en papier, ga zo maar door.  

Interviewer Oké. Stel nou dat iemand voor Talent&Pro komt (onderburen in het 

kantoorpand). We weten niet of een bezoeker bij de voordeur voor 

ons komen of voor Talent&Pro. Hoe zit dat dan? 

Geïnterviewde Het is een punt van discussie wie de camerabeelden verwerkt. 

Eigenlijk doet de verhuurder dat. Hoe dat precies zit, zijn we nog aan 

het uitzoeken.  
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We zoeken nog uit of hij dat nou ten behoeve van ons of ten behoeve 

van Talent&Pro doet, of dat hij hier zelf verantwoordelijk voor is. 

Interviewer Oh, dus eigenlijk de vraag of hij een verwerkingsverantwoordelijke of 

een verwerker is? 

Geïnterviewde Ja precies, daar zijn we nog niet uit. De verhuurder zelf ook nog niet. 

We zijn dat nog in kaart aan het brengen. We hebben hem namelijk 

geen opdracht gegeven om camerabeelden te maken.  

Interviewer Wat is dan de reden dat het gebeurt? 

Geïnterviewde Het hing al in het pand toen we hierheen verhuisden. We gebruiken 

het gewoon. 

Interviewer Oh, dus het is niet per se nodig? 

Geïnterviewde Nee, het gebeurt gewoon. Het is nog onduidelijk hoe dit precies zit. 

We gaan dit uitzoeken.  

Interviewer Duidelijk. We hebben nu gesproken over het verwerken van 

algemene persoonspersoonsgegevens. Naast algemene 

persoonspersoonsgegevens verwerken jullie 

gezondheidspersoonspersoonsgegevens. Waar moet ik dan precies 

aan denken?  

Geïnterviewde Een patiëntendossier van een hulpverlener. Stel dat een hulpverlener 

wordt aangesproken op een beroepsaansprakelijkheidskwestie, dan 

moet die zich in het kader van die aanklacht kunnen verdedigen en 

om zich te kunnen verdedigen, moet hij het medisch dossier kunnen 

overleggen in de rechtszaak. Dit doen wij dan voor hem. Op basis 

van het medisch dossier voeren we verweer, omdat we moeten 

uitleggen wat er in het kader van de behandeling is gebeurd en 

waarom het wel of niet goed is geweest.  

Interviewer Stel je voor het volgende: Je bent een huisarts. Er loopt een patiënt 

en die heeft psychische klachten, dus die heeft wellicht een 

doorverwijzing gehad naar een psycholoog en dergelijke, maar die 

had ook last van z’n longen. Huisarts nam dat niet serieus en had 

hem niet doorverwezen naar een longarts en de patiënt dient nu een 

klacht in tegen de huisarts over het niet doorverwijzen. De huisarts 

wordt cliënt bij KBS. Komt in zo’n geval het hele patiëntendossier, 

dus ook met vermelding van die psychische klachten, bij KBS of komt 

dan alleen dat stukje van het dossier over het probleem met de 

longen? 
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Geïnterviewde Dat verschilt heel erg. In de meeste gevallen, zoals bij een huisarts, 

dan krijgen we het hele patiëntendossier. Bij een huisarts is het vaak 

niet een heel groot dossier en zit alles in een bestand.   

De oude patiëntenkaart. Bij een ziekenhuis is het gemakkelijker, dan 

krijgen we vaak het dossier van die desbetreffende afdeling.  

Daarbij komt dat juist psychische klachten vaak een interactie hebben 

met lichamelijke klachten en het dus ook niet per definitie niet 

relevant is. We krijgen daardoor meer informatie. Juist omdat wij als 

belangenbehartiger moeten kunnen selecteren wat relevant is en wat 

niet. We willen vaak niet dat de cliënt al een selectie maakt, want dan 

missen wij vaak informatie die voor ons toch nog relevant was.  

Interviewer   Dat kan ik mij voorstellen. 

Geïnterviewde   We krijgen hierdoor toch veel informatie uit zo’n patiëntendossier. 

Interviewer   Duidelijk. Stel je ontvangt zo’n dossier. Hoe wordt dat dan verwerkt?  

Geïnterviewde De bedoeling is om het dossier te verwerken in Fortuna, maar meestal 

is het tot nu toe alleen nog terug te vinden in het papierendossier. 

Dit gaat wel veranderen, want we moeten volledig digitaal. Tot nu toe 

is dit nog niet zo.  

Interviewer Is het in zo’n geval het originele patiëntendossier of een kopie? 

Geïnterviewde Het is altijd een kopie. Het origineel ligt bij de hulpverlener.  

Interviewer Nadat je het hele patiëntendossier hebt ontvangen en je hebt 

geselecteerd wat relevant is en wat niet relevant is. Wat gebeurt er 

dan met het deel dat niet relevant is? 

Geïnterviewde Dat blijft zitten in het dossier. 

Interviewer Oké en dat gaat vervolgens ook mee naar het archief? 

Geïnterviewde Ja.  

Interviewer Duidelijk. Het wordt dus niet weggegooid. 

Geïnterviewde Nee, klopt. Het wordt niet weggegooid, omdat wij alle stukken, die 

wij in het kader van de rechtsbijstand beoordelen op relevantie, 

moeten bewaren in het kader van de dossierplicht. Daarnaast willen 

wij het bewaren in het kader van de situatie dat een cliënt niet 

tevreden is over de wijze waarop een zaak is gedaan, bijvoorbeeld 

omdat hij van mening is dat wij bepaalde stukken niet in het geding 

hebben gebracht omdat wij vonden dat die niet relevant waren, maar 

die volgens de cliënt wel relevant waren, dan moeten wij op basis van 

ons dossier kunnen beoordelen of dat zo is of niet. Als wij eerder al 
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stukken zouden weggooien uit het dossier, dan kunnen we niet meer 

vaststellen welke documenten wij hebben beoordeeld in het kader 

van de rechtsbijstand. Wij moeten hierom dan ook alles bewaren.  

Interviewer Duidelijk.  

Geïnterviewde We vernietigen niets. 

Interviewer Nee. Nou ja pas na de termijnen. 

Geïnterviewde Ja, precies. Dan wel.  

Interviewer We hadden het net over de grondslag voor het verwerken van 

algemene persoonspersoonsgegevens. Wat is een voorwaarde voor 

het verwerken van medische persoonspersoonsgegevens bij KBS 

Advocaten?  

Geïnterviewde Uhm even denken. Even de AVG erbij pakken. Ik heb de voorwaarden 

even niet zo in m’n hoofd. Volgens mij artikel 9.  

Interviewer Ja, klopt. Artikel 9 lid 2 AVG.  

Geïnterviewde pakt AVG.  

Geïnterviewde Artikel 9 lid 2 sub f AVG: noodzakelijk voor de instelling, uitoefening 

of onderbouwing van de rechtsvordering is dan de voorwaarde.  

Interviewer Wanneer de rechtsvordering klaar is, dus wanneer de procedure ten 

einde is, wat wordt dan de grondslag om het nog te bewaren?  

Geïnterviewde Je mag het dan nog steeds baseren op de voorwaarde 

rechtsvordering. Daarvoor heb je het immers nodig gehad en je hebt 

natuurlijk de dossierplicht en je eigen belang om het te bewaren. Dat 

is alleen geen voorwaarde, maar een grondslag om het zelf te 

verwerken.   

Interviewer Oké, duidelijk. De voorwaarde blijft dus ongewijzigd.  

Interviewer Stel dat we gezondheidspersoonsgegevens van een werknemer 

verwerken, bijvoorbeeld wanneer iemand ziek is. Ik kan me 

voorstellen dat je dan de ARBO Arts iets moet informeren. Wat voor 

voorwaarde is er dan om de gezondheidspersoonsgegevens van de 

werknemer te verwerken? 

Geïnterviewde Dat is artikel 9 lid 2 sub b AVG: het uitoefenen van plichten m.b.t. 

arbeidsrecht en sociale zekerheidsrecht 

Interviewer Duidelijk. Verder verwerken jullie volgens mij geen 

gezondheidspersoonsgegevens. Niet bij leveranciers, bezoekers en 

studentstagiaires.  
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Geïnterviewde Nee, klopt.  

Interviewer De laatste algemene vraag is het volgende: betrokkenen moeten 

worden geïnformeerd. Vaak gebeurt dat met een privacyverklaring. 

Hoe gaat KBS Advocaten hieraan invulling geven? 

Geïnterviewde Wij doen dit nog niet, maar wij gaan dit doen met een 

privacystatement op de website voor betrokkene die geen onderdeel 

uitmaken van de organisatie, dus niet voor werknemers, maar voor 

alle anderen. Werknemers en studentstagiaires worden geïnformeerd 

via ons interne privacyprotocol.  

Interviewer Waar is het privacyprotocol terug te vinden? 

Geïnterviewde Die is nog in de maak, maar die is straks terug te vinden in het 

kantoorhandboek. Iedereen die hier werkt of komt werken krijgt het 

kantoorhandboek.  

Interviewer Duidelijk. Hoe staat het met de privacystatement? 

Geïnterviewde Zowel de privacystatement als het privacyprotocol zijn bijna klaar. Ze 

moeten voor 25 mei 2018 klaar zijn.  

Interviewer Gaat dat lukken? 

Geïnterviewde Ja.  

Geïnterviewde lacht. 

Interviewer Per wanneer gaat de nieuwe website online? 

Geïnterviewde Weet ik nog niet. Dat is afhankelijk van hoe snel ze kunnen bouwen. 

Interviewer Oké, stel dat de website niet voor 25 mei a.s. klaar is. Zet je de 

privacystatement dan op de oude website? 

Geïnterviewde Ja.  

Interviewer Oké, dat was het voor wat betreft de algemene vragen. Dan wil ik nu 

in gaan op de rollen van verwerkingsverantwoordelijke en verwerker. 

Er zijn dan eigenlijk twee onderwerpen van belang, namelijk wat is 

het doel voor het verwerken van persoonspersoonsgegevens binnen 

KBS Advocaten en wie bepaalt dat doel. Mijn eerste vraag is dan ook 

wat is het doel voor het verwerken van persoonspersoonsgegevens 

van (potentiële) cliënten en wederpartijen? 

Geïnterviewde Het doel is het verlenen van rechtsbijstand aan de cliënt. 

Interviewer Oké, wie bepaalt dat doel? 

Geïnterviewde Wij. KBS Advocaten. 
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Interviewer Oké, de individuele advocaat of de organisatie? 

Geïnterviewde Nee, de advocaten zijn in dienst van de NV. De NV heeft een 

onderneming gebaseerd op het verlenen van rechtsbijstand om het 

maar even plat te zeggen.  

Daartoe schakelen wij de advocaten in, maar het kantoor gaat de 

overeenkomst aan, niet de advocaat zelf. Het kantoor sluit de 

overeenkomst met de cliënt. Het kantoor bepaalt het doel.  

Interviewer Oké. Wat is het doel voor het verwerken van 

persoonspersoonsgegevens van werknemers en studentstagiaires? 

Geïnterviewde Het uitvoeren van de overeenkomst die de NV met hen sluit.  

Interviewer Hetzelfde geldt denk ik voor leveranciers? 

Geïnterviewde Ja, precies. 

Interviewer Hoe zit het bij bezoekers? 

Geïnterviewde Het gaat dan om de mogelijke overeenkomst die eventueel tot stand 

komt of het gerechtvaardigd belang, namelijk direct marketing.  

Interviewer Oké en alle doelen worden dus bepaald door de organisatie KBS 

Advocaten? 

Geïnterviewde Precies. 

Interviewer Wanneer je nu concreet zou moeten zeggen wat voor rol KBS 

Advocaten heeft, verwerkingsverantwoordelijke of verwerker, wat is 

dan de rol van KBS Advocaten volgens jou? 

Geïnterviewde Een verwerkingsverantwoordelijke. 

Interviewer Maakt KBS Advocaten gebruik van verwerkers? 

Geïnterviewde Ja.  

Interviewer Van welke verwerkers wordt gebruik gemaakt als ik vragen mag? 

Geïnterviewde Ik heb het hele lijstje niet helemaal helder in mijn hoofd, maar onze 

belangrijkste verwerker is de ICT leverancier. Hij beheert de ICT 

Systemen. Dit is ICT Concept. Zij kunnen in het kader van het beheer 

van ons systeem bij onze data. We gaan daarnaast gebruikmaken 

van een partij waarmee we beveiligd kunnen e-mailen, namelijk met 

ZIVVER. Zij gaan voor ons data opslaan in het kader van het 

verzenden van die beveiligde e-mails. Verder hebben we de 

salarisadministratie als verwerker, volgens mij doet de accountant 

dat, ETL.  
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We hebben als verwerker Zorg voor de Zaak, dat is de arbodienst. 

Het zou kunnen dat zij zelf verwerkingsverantwoordelijke zijn, maar 

dat weet ik niet helemaal zeker.  

Ik denk dat ze voor een deel verwerkingsverantwoordelijke en voor 

een deel verwerker zijn. Ik ben daar nog niet helemaal uit. Daarnaast 

hebben we als verwerker het bedrijf dat onze vertrouwelijke papier 

vernietigt. Volgens mij heet dit bedrijf Scherpenzeel. Ik denk dat dat 

het op dit moment wel zo’n beetje is.  

Interviewer Ik had ook begrepen dat het externe archief wordt opgeheven en 

iemand anders dossier namens KBS gaat archiveren. Hoe zit het 

daarmee? 

Geïnterviewde Dat hebben wij nu nog niet, maar voor het einde van het jaar krijgen 

we inderdaad een bedrijf dat ons archief gaat beheren en opslaan. 

Dit wordt dan ook een verwerker. Het is nog onduidelijk welk bedrijf 

dit wordt.  

Interviewer Oké. ZIVVER is nu dus nog geen verwerker, maar straks wel?  

Geïnterviewde Nog niet inderdaad, maar voor 25 mei a.s. wel.  

Interviewer Hoe staat het met de verwerkersovereenkomsten? 

Geïnterviewde Die zijn allemaal in de maak en zijn voor 25 mei a.s. klaar.  

Interviewer Oké, dat waren de vragen met betrekking tot de rollen van 

verwerkingsverantwoordelijke en verwerker. Dan wil ik nu overgaan 

naar de Functionaris voor de Persoonsgegevensbescherming (FG). Ik 

wil graag samen de verschillende criteria voor het aanstellen van een 

FG langslopen.  

Het criterium overheidsorganisatie is bij ons niet van toepassing, 

omdat we geen overheidsorganisatie zijn, dus die wil ik graag 

overslaan.  

Geïnterviewde Precies. 

Interviewer Het tweede criterium wilde ik wel met elkaar doornemen, namelijk 

over andere of het verwerken van persoonspersoonsgegevens een 

kernactiviteit betreft. Wat is volgens jou de kernactiviteit van KBS 

Advocaten? 

Geïnterviewde De kernactiviteit van KBS Advocaten is het verlenen van 

rechtsbijstand. In het kader daarvan verwerken wij niet incidenteel 

allerlei persoonsgegevens. Dat doen wij wel structureel. De vraag is 

vervolgens of wij dat op grote schaal doen.  
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Interviewer Precies. In criteria twee spreken ze over observatie op grote schaal. 

Hoe is hier sprake van bij KBS Advocaten? 

Geïnterviewde Wij observeren niet. Per definitie niet.  

Interviewer Hoe zou je het onderbouwen dat we dat niet doen? 

Geïnterviewde Omdat wij niet regelmatig en stelselmatig al onze persoonsgegevens 

analyseren op basis van het gedrag van betrokkene. We moeten dat 

meer zien als Google en Facebook die hun data allerlei observaties 

doen ten aanzien van het gedrag van hun mensen aan de hand van 

cookies en dergelijke. Dat doen wij niet. Wij behandelen een zaak en 

in het kader van die zaak verwerken wij de persoonsgegevens, maar 

we observeren die data niet. We kijken niet naar gedrag van onze 

klanten op basis van die data. We trekken geen conclusies op basis 

van die data ansicht.  

Interviewer Duidelijk. 

Geïnterviewde We zitten daardoor eigenlijk altijd in het 3e criterium van het artikel 

van de FG. De verwerking op grote schaal.  

Interviewer Precies. Allereerst is dan van belang of de 

verwerkingsverantwoordelijke hoofdzakelijk is belast met de 

verwerking. 

Geïnterviewde Hoofzakelijk zijn we dat sowieso al niet. We zijn daarnaast ook niet 

grootschalig. Een ziekenhuis is grootschalig en een huisarts niet.  

 Een huisarts is wel hoofdzakelijk belast met het verwerken van 

medische persoonspersoonsgegevens. Wij niet. Wij leveren geen 

gezondheidszorg. Als advocaat zitten we al niet in de 

hoofdzakelijkheid. Onze taak is het leveren van rechtsbijstand en in 

het kader daarvan verwerken we bepaalde persoonsgegevens. Het 

zijn heel vaak geen gezondheidspersoonsgegevens. Alleen in de 

medische zaken, hebben we gezondheidspersoonsgegevens. We 

doen echter ook veel andere zaken, zoals arbeidsrecht. Hierdoor zijn 

wij niet hoofdzakelijk belast met het verwerken van 

gezondheidspersoonsgegevens. En als we het al doen, dan doen we 

het verwerken niet op grootschalige wijze.  

Interviewer Precies. Een ziekenhuis is grootschalig en de individuele huisarts niet.  

Geïnterviewde Ja, dat is het grijze gebied. Als we dan kijken naar de omvang van de 

persoonsgegevens dat wij verwerken dan steekt dat schril af dan 

hetgeen een individuele huisarts verwerkt. Een individuele huisarts 

hoeft geen FG en wij verwerken minder dan een individuele huisarts. 

We hebben minder medische dossiers liggen. 
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Interviewer Wat is de omvang van het aantal dossier met medische 

persoonspersoonsgegevens dat wij verwerken? 

Geïnterviewde Ongeveer per jaar hebben wij op kantoor 800 nieuwe dossiers, 

waarvan misschien de helft medisch is.  

Dat zijn dan 400 dossiers met medische persoonspersoonsgegevens 

in theorie. Dit terwijl een huisarts 2.100 dossier met 

gezondheidspersoonsgegevens heeft op jaarbasis.  

Interviewer Oh ja, dan hebben jullie inderdaad veel minder dan een individuele 

huisarts. Hoe lang verwerken jullie dan de 

gezondheidspersoonsgegevens? 

Geïnterviewde We verwerken wij dat zolang als dat we het dossier bewaren. De 

dossierplicht is op z’n minst 5 jaar, maar gelet op de verjaringstermijn 

hebben wij tot nu toe altijd 7 jaar aangehouden. Er is nu een discussie 

of we dit niet moeten verhogen naar 20 jaar i.v.m. de absolute 

verjaringstermijn. Dit in verband met de mogelijkheid dat er een 

klacht kan worden ingediend als een cliënt vindt dat een zaak niet 

goed is behandeld.  Er zijn daarom argumenten om te zeggen dat we 

de dossiers langer dan 7 jaar moeten bewaren. We zijn hierover nog 

in discussie.  

Interviewer Oké en als jullie dit afzetten tegen een huisarts?  

Geïnterviewde Daar geldt een dossierplicht van 15 jaar en ook daar is een discussie 

over of dit geen 20 jaar moet worden.  

Interviewer Oké dat zou dus even lang zijn. Hoe zit het met de geografische 

omvang van de dossiers? 

Geïnterviewde We hebben op zich een landelijke praktijk. Zij het dat de geografische 

omvang wel heel beperkt is, aangezien wij niet van iedereen uit heel 

Nederland de dossiers in zien. We krijgen alleen de dossier waarmee 

een probleem is. Het aantal dossiers is natuurlijk, ondanks dat het 

landelijk is, beperkt. De geografische omvang is hierdoor een beetje 

lastig te duiden.  

Interviewer Eigenlijk is jullie afweging, over dat KBS Advocaten niet op grote 

schaal medische persoonspersoonsgegevens verwerkt, gebaseerd op 

het aantal betrokkenen?  

Geïnterviewde Ja, ook op de aard van de verwerking. Onze aard van de verwerking 

is namelijk niet dat wij analyseren hoe we mensen producten kunnen 

verkopen. De aard van de verwerking is het verdedigen tegen een 

claim of het instellen van een rechtsvordering.  
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De aard van de verwerking ziet alleen daarop. We hebben daarnaast 

een beroepsgeheim en mogen data niet aan derde verstrekken. In 

die zin is het anders dan data bij een commercieel bedrijf.  

Interviewer De afweging om geen FG aan te stellen zit hem dan kort gezegd in 

de aard van de verwerking en het aantal waarvan 

gezondheidspersoonsgegevens worden verwerkt. Die twee zorgen 

ervoor dat KBS Advocaten van mening is dat er geen FG nodig is. 

Klopt dat? 

Geïnterviewde Ja, en natuurlijk ook omdat wij niet hoofdzakelijk belast zijn. Het is 

namelijk geen kernactiviteit van ons.  

Interviewer Nee precies, naja ik zit even te denken. In de handleiding AVG is 

terug te lezen dat de kernactiviteit van een ziekenhuis niet het 

verwerken van gezondheidspersoonsgegevens is, maar het verlenen 

van zorg. Echter, het verwerken van gezondheidspersoonsgegevens 

is een uitvloeisel van het verlenen van zorg en dus een kernactiviteit. 

Hoe zit dit bij KBS? 

Geïnterviewde Bij ons is dit niet automatisch een voortvloeisel. Het is namelijk 

afhankelijk van de soort zaak. We doen ook veel niet-medische zaken 

en dus is het geen automatisch uitvloeisel van onze kernactiviteit.  

Interviewer Oh ja, duidelijk.  

Interviewer KBS Advocaten besluit om geen FG aan te stellen. Het moet voor een 

betrokkene wel mogelijk zijn om zich tot iemand te kunnen wenden. 

Tot wie kan een betrokkene zich wenden in zo’n geval? 

Geïnterviewde De betrokkene kan zich wenden tot mij (Niels) of Erik.  

Interviewer Hoe wordt dan aan betrokkenen kenbaar gemaakt? 

Geïnterviewde In de privacystatement staat een e-mailadres genoemd waarnaar ze 

kunnen mailen.  

Interviewer Duidelijk. Dat waren de vragen omtrent de FG. Nu wil ik graag ingaan 

op het uitvoeren van een DPIA. Ik heb vernomen dat KBS Advocaten 

geen DPIA gaat uitvoeren. Wat is jullie afweging om dat niet te doen? 

Geïnterviewde Op dit moment doen wij geen verwerkingen, waarbij wij nieuwe 

technologieën gebruiken en die, gelet op de aard, contact en 

doeleinden, een hoog risico inhouden. Volgens mij is dat de 

beoordeling of je een DPIA moet doen. Wij vinden dat we daar niet 

aan voldoen.  

Interviewer Want wat is het precies het risico? Hoe hebben jullie daar naar 

gekeken? 
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Geïnterviewde Het risico voor betrokkene is dat wij data niet goed beveiligen of 

verkeerd op de e-mail zetten, maar dit beveiligen we goed en hebben 

we goede oplossingen voor. In het verleden is dit tot nu toe ook altijd 

goed gegaan. Ik zie niet in waarom dit nu anders zou zijn.  

Iedere organisatie die data heeft, moet dit goed beveiligen. Dit 

ansicht leidt niet tot de verplichting om een DPIA uit te voeren.  

Je zou dan nog kunnen zeggen dat wij in de zin van de AVG 

grootschalig bijzondere persoonspersoonsgegevens verwerken, maar 

we hebben net geconstateerd dat wij geen grootschalige verwerking 

hebben en dus hoeven wij geen DPIA uit te voeren.  

Interviewer Dat is duidelijk. Er wordt geen DPIA uitgevoerd. Je geeft net aan dat 

er beveiligingsmaatregelingen zijn en er oplossingen zijn bedacht. 

Wat voor beveiligingsmaatregelen zijn er genomen?  

Geïnterviewde We hebben vooral organisatorische maatregelen getroffen. Zo is het 

kantoorpand niet toegankelijk voor iedereen. Iedereen moet een 

druppel (sleutel) hebben. Er gaat een alarm aan als er niemand op 

kantoor is. De dossiers moeten in de kast en de kasten gaan op slot 

aan het einde van de dag. Schoonmakers kunnen hierdoor niet 

zomaar bij een dossier. De computers moeten worden afgesloten. De 

ICT persoonsgegevens zijn beveiligd.  

We moeten inloggen om bij persoonsgegevens te kunnen. We gaan 

straks beveiligd mailen voor de zaken, waarbij met gevoelige 

persoonsgegevens wordt gewerkt, zoals 

gezondheidspersoonsgegevens.  

Interviewer Wordt dat dan bij elk mailtje dat wordt verzonden gedaan of alleen 

bij gevoelige e-mailberichten? 

Geïnterviewde Dat kun je kiezen. Een e-mail met de tekst “Ik zie je om 11.00 uur 

daar” hoef je niet te beveiligen. Dat wordt onwerkbaar. Met name de 

e-mailberichten met gezondheidspersoonsgegevens, zoals 

processtukken, die worden beveiligd per e-mail verstuurd. ZIVVER is 

hiertoe gecertificeerd en die voldoet dus aan alle technische eisen.  

Interviewer Verder weet ik dat de sleuteltjes in de kast hangen en dat de kast 

wellicht op slot wordt gedraaid, maar ik zie vaak dat de sleutels dan 

nog in de deur hangen. Wordt dit straks anders?  

Geïnterviewde Het is de bedoeling dat elke kamer een sleutelkastje krijgt. Aan het 

einde van de dag kunnen de kasten op slot worden gedaan en de 

sleutels in het kastje worden gehangen. Het kasje wordt voorzien van 

een code.  
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Interviewer Oh wat handig.  

Geïnterviewde Dat is een organisatorische maatregel om het moeilijker te maken, 

maar als iemand echt in de kast wil, dan kun je hem openbreken. Er 

zit natuurlijk ergens een grens.  

We kunnen niet alles optimaal beveiligen. We voorkomen hier in ieder 

geval mee dat iemand, zoals de schoonmaakster, niet zomaar een 

dossier kan pakken.  

Interviewer Jullie hebben natuurlijk ook het clean desk policy. Alle dossiers 

moeten in de kast.  

Geïnterviewde Ja, dat lukt nog niet bij iedereen, maar dat moeten we wel gaan doen.  

Interviewer Hoe zit het met dossiers meenemen naar huis? 

Geïnterviewde Dat is een goede. Op zich kun je dossiers meenemen naar huis. 

Thuiswerken moet mogelijk zijn.  

De bedoeling is dat het dossier op termijn uitsluitend digitaal is. Je 

kunt dan natuurlijk vanuit huis het dossier digitaal oproepen. Nu is 

het nog niet zo. We geven wel instructies aan de medewerkers, zoals 

dat ze het dossier bij de hand moeten houden. Het dossier niet in de 

auto laten liggen, het dossier thuis goed opbergen en de 

vertrouwelijkheid waarborgen, zodat mensen thuis het dossier niet 

kunnen inzien. We gaan ervan uit dat dit zorgvuldig wordt gedaan. In 

de praktijk is dit ook nog nooit een probleem geweest.  

Interviewer Oké. Veel advocaten hebben hun e-mail op hun telefoon. Hoe wordt 

dit beveiligd?  

Geïnterviewde In principe moet er een wachtwoord op de telefoon zijn en moet tegen 

bijvoorbeeld kinderen worden gezegd dat er niet op de telefoon mag 

worden gezeten. In de praktijk is dit wellicht lastig, dus we denken 

na over een bedrijfstelefoon. Een telefoon zou namelijk ook vanaf 

afstand moeten kunnen worden gewist. We denken nu nog na of 

iedereen een zakelijke telefoon krijgt i.p.v. alleen een privételefoon.  

Interviewer Het is ook zo dat ik in principe bij iedereen zijn/haar dossier kan 

kijken. Wat vind jij daarvan in het kader van de AVG? 

Geïnterviewde Wij zijn niet zo’n hele grote organisatie. De secretaresses werken in 

principe voor iedereen. Advocaten moeten ook voor elkaar 

waarnemen. De afspraak is hier in principe dat je kijkt in het dossier 

waarin je werkt en niet onnodig in andere dossiers. Dat is de interne 

regel die hier geldt. We kunnen het niet allemaal gaan afschermen. 

Dat is onwerkbaar.  
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Interviewer Oké, dus er wordt niemand de toegang ontzegd?  

Geïnterviewde Nee, dat is onwenselijk. Daarnaast heeft iedereen voor 

geheimhouding getekend, dus voor zover je vanuit je ambt geen 

geheimhoudingsplicht hebt, dan ben je daartoe contractueel 

verplicht. Ik zie geen mogelijkheid om dat nog verder af te schermen.  

Interviewer Hoe zit dat bij studentstagiaires? 

Geïnterviewde Zij kunnen ook bij alle dossiers. Zij krijgen opdrachten van alle 

advocaten om iets uit te zoeken en moeten dus bij de dossier kunnen. 

Daarnaast zijn zij ook contractueel aan geheimhouding verbonden. 

Interviewer Oké, dus daar is geen verschil mee.  

Geïnterviewde Nee. 

Interviewer Dat waren de vragen over de DPIA. Ik wil nu graag ingaan op het 

recht op inzage en recht op verwijdering versus beroepsgeheim en 

dossierplicht. We hadden het er net al even over. Een zaakdossier 

wordt 5 jaar bewaard, financiële administratie moet 7 jaar worden 

bewaard en soms adviseert de Orde van Advocaten 20 jaar. Ik 

begreep net dat jullie 7 jaar dossiers bewaren, maar dat dit wellicht 

wordt verhoogd naar 20 jaar. Klopt dat? 

Geïnterviewde Precies. We bewaren nu de dossiers in principe 7 jaar. We gaan dit 

wellicht verhogen naar 20 jaar. Dit heeft te maken met dat we naar 

een digitaal archief gaan.  

Een papierendossier voor zo’n lange tijd bewaren is ingewikkeld. 

Digitaal is veel minder ingewikkeld. Dat speelt onder andere mee dat 

we het willen gaan verhogen naar 20 jaar. Ik vind daarnaast de 

argumenten die ik eerder noemde wel goede argumenten om tot een 

verhoging van de termijn over te gaan. Zaken worden immers steeds 

complexer en mensen denken vaak pas na jaren “goh dit vond ik 

eigenlijk niet goed” en beginnen pas jaren later een klacht in te 

dienen. We hebben er belang bij om het langer te bewaren.  

Interviewer Duidelijk. Hoe wordt omgegaan met het verzoek van een cliënt om 

inzage van het dossier? 

Geïnterviewde wanneer een cliënt hierom vraagt, dan krijgt die een afschrift van het 

dossier. 

Interviewer Is dit weleens gebeurd? 

Geïnterviewde Ja hoor, bijvoorbeeld als een cliënt naar een andere advocaat gaat. 

Interviewer Is het dan een kopie of het origineel? 
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Geïnterviewde Over het algemeen krijgt de cliënt dan het origineel mee en behouden 

wij een kopie. We doen sowieso altijd na beëindiging van de zaak alle 

originele stukken, zoals een vonnis, naar de cliënt sturen. We 

bewaren dan zelf een kopie gedurende zeven jaar.  

Interviewer Hoe zit het met de wederpartij? 

Geïnterviewde Voor zover ik weet is hier nooit een verzoek toe gedaan. Het lijkt me 

ook een volstrekt onzinnig verzoek. Hij kan het vragen, maar hij krijgt 

niets. Ik mag niets zeggen i.v.m. mijn beroepsgeheim. Je kunt dit 

ook scharen onder artikel 23 AVG: bescherming van rechten van 

andere natuurlijke personen, namelijk de bescherming van de cliënt 

en diens belangen.  

Interviewer Duidelijk. We hebben geheimhoudingsverklaringen en we treffen 

beveiligingsmaatregelen. Het beroepsgeheim wordt hierdoor 

gewaarborgd. Zijn er hiernaast nog andere elementen te benoemen 

die het beroepsgeheim waarborgen? 

Geïnterviewde Nee, dat was het wel.  

Interviewer Tot slot vraag ik mij af hoe jullie gehoor geven aan het verzoek om 

verwijdering? 

Geïnterviewde Wanneer een cliënt of wederpartij hierom verzoekt, dan weigeren we 

dit. Dit gelet op artikel 23 AVG en gelet op ons eigen belang, namelijk 

de bescherming van onszelf gelet op een eventuele tuchtklacht.  

Interviewer Duidelijk. Dit waren al mijn vragen. Zijn er nog onderwerpen of 

vragen die nu niet aan bod zijn gekomen, maar die jij nog van belang 

vindt om te vermelden? 

Geïnterviewde Nee, volgens mij niet. Ik vond het heel duidelijk. Ik ben benieuwd.  

interviewer Bedankt voor je tijd. Ik zal het interview uitwerken en vervolgens bij 

jou neerleggen. Pas wanneer jij akkoord bent, zal ik het opsturen 

naar Gerdo Kuiper, m’n begeleider vanuit de Hogeschool, en het 

verwerken in de scriptie.  

Geïnterviewde Is goed.  
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Transcriptie interview de heer mr. E. Luijendijk 

Omschrijving  Interview 

Tijdsduur 70 minuten 

Interviewer Lisa van Leeuwen 

Geïnterviewde De heer mr. E. (Erik) Luijendijk  

Datum en plaats 9 mei 2018 te Utrecht 

Soort  Woordelijke transcriptie  

 

De interviewer heeft de tekst van de opname uitgetypt, waarbij is 

gestreefd naar volledigheid om, voor zover mogelijk, de moeilijk 

verstaanbare passages correct weer te geven. Niet relevante tekst is 

weggelaten. Hierbij valt te denken aan herhalingen en hummen. De 

transcriptie blijft zo dicht mogelijk bij de woordkeuze van de sprekers.    

 

Interviewer Bedankt voor je tijd. Heb je er bezwaar tegen als ik het interview 

opneem? 

Geïnterviewde Nee, dat is geen probleem.  

Interviewer Zoals bij jou al bekend is, schrijf ik mijn scriptie over de gevolgen van 

de AVG voor KBS Advocaten. In m’n scriptie geef ik een algemeen 

beeld van de AVG en ga ik op bepaalde punten specifiek in, namelijk 

de rollen verwerkingsverantwoordelijke en verwerker, de FG, de DPIA 

en het recht op inzage en verwijdering tegenover het beroepsgeheim 

en de dossierplicht van advocaten. Het interview is op dezelfde 

manier opgebouwd. Ik zal dus eerst wat algemene vragen stellen en 

vervolgens wat specifieke vragen over die onderwerpen.  

Geïnterviewde Prima. Kom maar op.  

Interviewer Allereerst wat algemene vragen. De AVG spreekt over betrokkene. 

Wat voor betrokkenen heeft KBS Advocaten volgens jou? 

Geïnterviewde Betrokkenen van KBS zijn onder meer de cliënt en de wederpartij. De 

wederpartij als het een natuurlijk persoon betreft natuurlijk. Het 

kunnen ook de advocaat van de wederpartij en bezoekers van het 

kantoor zijn, zoals bij een seminar. Het kunnen ook ontvangers zijn 

van onze nieuwsbrief. Daarnaast hebben we natuurlijk werknemers.  

Interviewer Zou je leveranciers als betrokkenen aanmerken? 

Geïnterviewde Dat kan, zoals de bakker die de lunch aanlevert.   

Interviewer En hoe zit het met studentstagiaires? 

Geïnterviewde Ja, dat zijn natuurlijk ook betrokkenen.  
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Interviewer Je gaf net aan dat als de wederpartij een rechtspersoon is, dan is het 

geen betrokkene in de zin van de AVG. Hoe zit het dan als je een 

onderneming hebt, die geen rechtspersoon is? Bijvoorbeeld bij een 

vof, maatschap of eenmanszaak? 

Geïnterviewde Dat zijn inderdaad ook een betrokkene. Het is wel een onderneming, 

maar meer in de “natuurlijke vorm”. De maten zijn dan de 

betrokkenen.  

Interviewer Oké, duidelijk. Stel de wederpartij is wel een rechtspersoon. Als KBS 

Advocaten dan een dossier aanmaakt, dan worden vaak gegevens 

van een contactpersoon genoteerd. Hoe beschouw jij die 

contactpersoon? 

Geïnterviewde Dat is dan ook een betrokkene.  

Interviewer Duidelijk. We hebben nu alle betrokkenen benoemd. Ik wil nu graag 

kijken wat voor persoonsgegevens KBS Advocaten per betrokkene 

verwerkt. Als we beginnen met de cliënt. Wat voor persoonsgegevens 

verwerkt KBS Advocaten van de cliënt?  

Geïnterviewde Van cliënten verwerken wij de algemene NAW-gegevens en de 

contactgegevens van de cliënt, dus van postadres tot e-mailadres, 

telefoonnummer, noem het maar op. Verder verwerken we eigenlijk 

alles wat noodzakelijk is voor de zaak en dat verschilt heel erg per 

kwestie. Ik doe zelf geen medische zaken, dus ik verwerk zelf in die 

zin geen medische persoonsgegevens. Dat zal in mijn praktijk beperkt 

zijn. Ik doe ook beperkt arbeidsrecht, dus gegevens over 

lidmaatschappen van vakbonden zijn bij mij ook niet aan de orde. Ik 

denk dat het bij mij daardoor beperkt blijft tot algemene 

persoonsgegevens.  

Interviewer Verwerkt KBS Advocaten ook bancaire gegevens van de cliënt, 

bijvoorbeeld in verband met declaraties? 

Geïnterviewde Bij betaling zullen bancaire gegevens bekend worden in onze 

administratie. Het kan bovendien voorkomen in een dossier, 

bijvoorbeeld wanneer een wederpartij een bedrag is verschuldigd aan 

de cliënt. In dat geval kan het bankrekeningnummer voorkomen in 

de stukken.  

De cliënt kan dan aan ons verzoeken of we het geld dat we van de 

wederpartij ontvangen vervolgens overmaken naar zijn 

bankrekeningnummer. In dat geval verwerken we het 

bankrekeningnummer ook. Dit is dus afhankelijk van de soort zaak. 

Het is niet zo dat we standaard het bankrekeningnummer verwerken 

ten behoeve van dossierbehandeling.  
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Interviewer Duidelijk. Wat voor persoonsgegevens verwerken jullie van de 

wederpartij? 

Geïnterviewde Van de wederpartij verwerken we ook de NAW-gegevens en de 

contactgegevens. Verder zit je dan denk ik meer in de hoek van 

Michel en Oswald, aangezien zij bij medische zaken 

gezondheidspersoonsgegevens verwerken. Zij verwerken dan de 

patiëntgegevens. Bij mij zal het bij een wederpartij doorgaans 

beperkt blijven tot algemene persoonsgegevens. 

Interviewer Verder hebben we nog de bezoekers en leveranciers van KBS. Wat 

verwerkt KBS Advocaten van die betrokkenen? 

Geïnterviewde De naam en de contactgegevens van de bezoekers. Het is ook zo 

concreet dat, als bezoekers een seminar bijwonen, ze een 

naambordje krijgen. Na afloop gooien we die weer weg. Verder 

kunnen bezoekers na afloop zich aanmelden voor de nieuwsbrief. We 

hebben hun e-mailadres dan al, door de aanmelding maar wanneer 

ze zich aanmelden voor de nieuwsbrief, dan krijgt het verwerken een 

ander doel.  

Interviewer Ik weet ook dat er bij de ingang een camera hangt. Bezoekers zijn 

hierop te zien. In hoeverre is dit een persoonsgegeven volgens jou? 

Geïnterviewde Dat ligt er ook weer aan of we die beelden opslaan of niet. Rogier 

heeft dit volgens mij uitgezocht en daaruit bleek dat de beelden voor 

een beperkte duur worden opgeslagen. Ik heb dit niet helemaal 

scherp, maar volgens mij wordt dit opgeslagen door de verhuurder. 

Ja, je zou kunnen zeggen dat, net als een foto, het opslaan van 

videobeelden, waarop ook het gezicht is te zien van iemand die 

binnen loopt, ook kan worden aangemerkt als een bijzonder 

persoonsgegeven, omdat daaruit ook het ras blijkt. Onder de Richtlijn 

en de Wbp was dit in ieder geval wel zo. Dat is uiteengezet in de 

parlementaire geschiedenis. Onder de AVG zal dit ook wel zo zijn. Aan 

de andere kant kun je het ook weer niet vergelijken met een foto die 

op een toegangspas staat en die je vervolgens langs een scanner 

moet halen, zodat het jouw foto herkent. Dan spreekt men van een 

biometrisch gegeven. Zo ver gaan wij niet. Bij ons zou je wellicht wel 

het verwerken van de videobeelden kunnen scharen onder het 

verwerken van ras. Ik sluit dit in ieder geval niet uit.  

Interviewer Hoe zit het met het verwerken van persoonsgegevens van de 

leveranciers? 

Geïnterviewde Eigenlijk hetzelfde. We verwerken natuurlijk ook nog facturen.  
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Interviewer Duidelijk. Wat voor persoonsgegevens worden er verwerkt van 

werknemers? 

Geïnterviewde We houden het personeelsdossier bij.  

Interviewer Wat zit er zo al in het personeelsdossier? 

Geïnterviewde Daar zit de arbeidsovereenkomst in, verslagen over het functioneren 

van de werknemer. Wij noemen dat pop-verslagen. Afspraken over 

salarissen, de aanvullende afspraken als die er zijn. Het zal zijn dat 

re-integratie wordt vastgelegd bij ziekte. Het kan zijn dat er ook 

correspondentie in zit met de bedrijfsarts.  

Interviewer We gaan nu richting de medische persoonsgegevens. Stel een 

werknemer is ziek en kan niet komen werken. Wat voor medische 

persoonsgegevens verwerkt KBS in dat geval? 

Geïnterviewde ik denk dat de medische persoonsgegevens niet in het 

personeelsdossier zitten. De bedrijfsarts heeft namelijk een 

beroepsgeheim. 

Interviewer Oh ja. Wij verwerken dus geen medische persoonsgegevens van de 

werknemer? 

Geïnterviewde Nee. Ik zit niet zo ver in het arbeidsrecht dat ik weet wat er precies 

in het personeelsdossier zit en wat de werkgever precies mag 

bewaren. Dat is vrij specifiek.  

Interviewer Hoe zit het met cv’s en sollicitatiebrieven? 

Geïnterviewde  Voor wat betreft de cv’s en sollicitatiebrieven kan men een 

onderscheid maken tussen de mensen die zijn aangenomen en de 

mensen die niet zijn aangenomen. Wanneer iemand niet wordt 

aangenomen, dan is het niet van belang om die gegevens te bewaren 

en dus zou je het moeten weggooien. Dit is ook zo bij een persoon 

die wel is aangenomen. Het is niet relevant voor de 

arbeidsovereenkomst om het cv en de sollicitatiebrief te bewaren.  

Het zou dan ook uit het personeelsdossier moeten worden verwijderd, 

tenzij er een ander doel is om het te bewaren. Ik kan alleen geen doel 

bedenken.  

Interviewer Studentstagiaires sturen wellicht ook hun cv, sollicitatiebrief en 

cijferlijst op. Hoe zit dat bij hen? Wordt van hen ook een dossier 

bijgehouden? 

Geïnterviewde Het aannemen van studentstagiaires is vergelijkbaar met het 

aannemen van het personeel.  
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Wanneer je iemand aanneemt, dan heb je de contactgegevens nog 

nodig, maar nadat iemand is afgewezen of is aangenomen, dan 

zouden de cv, cijferlijst en sollicitatiebrief moeten worden verwijderd. 

Dit moet binnen twee maanden en dit staat ook in ons protocol.  

Interviewer Duidelijk. Verder heb je als werkgever ook de verplichting om een 

kopie van het paspoort / ID in het personeelsdossier te hebben i.v.m. 

de Belastingdienst. Is dit ook bij studentstagiaires het geval? 

Geïnterviewde Ik heb eigenlijk geen idee. Ze hebben wel een 

geheimhoudingsverklaring ondertekend.  

Interviewer Bij werknemers moet je natuurlijk fiscale gegevens overleggen aan 

de Belastingdienst i.v.m. loonheffing. Je zult het 

bankrekeningnummer nodig hebben om het salaris te betalen. 

Krijgen studentstagiaires een stagevergoeding? 

Geïnterviewde Nee, dat krijgen zij niet. Het zou best kunnen zijn dat reiskosten wel 

worden vergoed. 

Interviewer Oké, dus in principe is het deel van loonheffing en salaris uitbetalen 

niet van toepassing.  

Geïnterviewde Nee, dat is niet aan de orde bij studentstagiaires.  

Interviewer Duidelijk. 

Geïnterviewde Wellicht is het nog wel goed om op te merken dat bij 

advocaatstagiaires ook gewone persoonsgegevens worden verwerkt 

voor de beëdiging, namelijk bij het verzoekschrift.  

Interviewer Oh ja, bij de advocaatstagiaires. Duidelijk.  

 We hebben nu alle betrokkene behandeld en beschreven wat voor 

persoonsgegevens KBS Advocaten van hen verwerkt. Op wat voor 

manier verwerkt KBS deze persoonsgegevens? 

Geïnterviewde We zitten in een transitieperiode. We willen zo min mogelijk papier 

en zo veel mogelijk digitaal. Het idee is nu dat we vanaf 1 januari dit 

jaar qua dossier alles digitaal wordt bijgehouden en dat de advocaat 

slechts een papieren werkdossier heeft.  

Interviewer Met digitaal bedoel je denk ik Fortuna? 

Geïnterviewde Ja, in Fortuna inderdaad. 

Interviewer Duidelijk. Verder hebben we nog de J-schijf en de K-schijf. Hoe zit 

het daarmee volgens jou? 
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Geïnterviewde Volgens mij ben ik daarin AVG-proof. Er staan bij mij geen 

cliëntendossier meer in de mappen op de K-schijf. Daar staan alleen 

nog wat modellen in of bijvoorbeeld een blogpost die ik schrijf.  

Interviewer Duidelijk.  

Geïnterviewde Ik heb wel nog mapjes in mijn mailbox.  

Interviewer  Hoe gaat KBS Advocaten die mapjes in de mailbox aanpakken? 

Geïnterviewde De vraag is of dit ook allemaal moet worden overgezet naar Fortuna. 

Vaak is het al dubbel. We slaan het op in Fortuna en stoppen het 

daarnaast nog in zo’n mapje. We moeten nog nadenken over hoe we 

dit gaan oplossen. Waarschijnlijk moet iedereen het opslaan in 

Fortuna en het voortaan niet meer bewaren in mapjes.  

Interviewer Hoe ver gaat dit? Wanneer je bijvoorbeeld een mailtje verwijdert, dan 

komt het in de map verwijderd. Wanneer je dan iets in de mailbox 

zoekt, dan zijn ook de verwijderde mailtjes terug te vinden.  

Geïnterviewde Klopt. De verwijderde map zou af en toe moeten worden geleegd. 

Een keer per maand of per kwartaal bijvoorbeeld.  

Interviewer Oké, duidelijk. We hadden het net al over de NAW-gegevens. De AVG 

geeft aan dat voor het verwerken van persoonsgegevens een 

grondslag moet zijn. Ik wil ze graag weer per betrokkene bespreken. 

Op wat voor grondslag beroept KBS Advocaten zich voor het 

verwerken van persoonsgegevens van de cliënt? 

Geïnterviewde Allereerst de overeenkomst van opdracht. De gegevens zijn natuurlijk 

nodig om de overeenkomst te kunnen uitoefenen. Het kan zijn dat, 

als de bewaartermijn is beëindigd, het toch van belang is om de 

gegevens nog te bewaren. In dat geval is de grondslag 

gerechtvaardigd belang, namelijk het gerechtvaardigd belang van 

KBS Advocaten, van toepassing. Het belang zit ‘m dan bijvoorbeeld 

wanneer een advocaat zou vrezen voor een tuchtklacht.  

Interviewer Duidelijk. Wat is de grondslag voor het verwerken van 

persoonsgegevens van de wederpartij? 

Geïnterviewde De grondslag gerechtvaardigd belang.  

Interviewer   Duidelijk. Hoe zit het met leveranciers en bezoekers? 

Geïnterviewde Bij leveranciers de overeenkomst van opdracht. Wanneer hij de nota 

betaald wil hebben, dan moeten we wel de gegevens verwerken. Als 

je het hebt over een bezoeker van bijvoorbeeld het seminar, dan kun 

je dat scharen onder direct marketing, maar daar zit ook een vorm 

van toestemming in.  
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Direct marketing valt onder de grondslag gerechtvaardigd belang, 

dan wel toestemming. Zeker wanneer je het bezoeken voor de 

seminar linkt aan het aanmelden voor de nieuwsbrief.  

Interviewer Duidelijk. Stel het begint als een bezoeker van het seminar, maar het 

wordt later een cliënt. Beschouw je zo iemand dat als potentiele cliënt 

met de grondslag overeenkomst, of ben je van mening dat, voordat 

het een cliënt wordt, er sprake is van direct marketing en de 

grondslag gerechtvaardigd belang is? 

Geïnterviewde Ik denk dat dit per geval bekeken moet worden. Wanneer iemand een 

offerte vraagt en aangeeft een juridische kwestie bij ons neer te willen 

leggen, dan zou ik dat scharen onder potentiele overeenkomst en dus 

de grondslag overeenkomst. Als iemand alleen maar het seminar 

bezoekt en nog niet spreekt over verdere eventuele opdrachten, dan 

zou ik spreken van direct marketing en dus de grondslag 

gerechtvaardigd belang, dan wel toestemming.  

Interviewer Duidelijk. Wat is de grondslag voor het verwerken van 

persoonsgegevens van werknemers en studentstagiaires? 

Geïnterviewde Bij de werknemers is de grondslag arbeidsovereenkomst en bij de 

studentstagiaires de stageovereenkomst. Bij werknemers kun je 

natuurlijk ook nog nadenken over de grondslag voor het verwerken 

van foto’s.  

Interviewer Inderdaad. Wat is de grondslag voor het verwerken van foto’s van de 

werknemers op de website?  

Geïnterviewde Niels en ik hebben daarover nagedacht. We vinden dat, ook al is er 

sprake van een afhankelijkheidsrelatie, het verstandig is om 

toestemming te vragen aan de werknemers.  

Het vragen van toestemming is lastig in het geval van werkgever en 

werknemer in verband met de afhankelijkheidsrelatie, maar er is wel 

enige ruimte. Ik zou die ruimte wel benutten om de schriftelijke 

toestemming van de werknemer te vragen voor het verwerken van 

de foto in het personeelsdossier en het plaatsen van de foto op de 

website.  

Interviewer Oké, is de toestemming al aan de werknemers van KBS Advocaten 

gevraagd?  

Geïnterviewde Nee, dat is nog in voorbereiding.  

Interviewer Oké. Stel dat iemand weigert. Hoe gaan jullie daar dan mee om? Nu 

staat namelijk iedereen met een foto op de website.  
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Wellicht dat het minder “mooi” is wanneer sommige wel en sommige 

geen foto hebben? 

Geïnterviewde Dat is een dingetje. Het is heel normaal in de advocatuur om foto’s 

te plaatsen van de advocaten. Alleen ja het blijft lastig. Wanneer je 

het heel zuiver bekijkt onder de AVG, dan moet je wel de conclusie 

trekken dat een foto van een medewerker op de website niet 

noodzakelijk is om juridische adviezen te geven of juridische 

procedures te voeren. Je zou dan natuurlijk het liefst met je 

medewerkers de afspraak maken om de foto op de website te 

plaatsen. Wanneer een medewerker weigert, dan zal je de foto in 

principe niet moeten plaatsen.  

Interviewer Duidelijk. Wat is jouw verwachting hierbij?  

Geïnterviewde Iedereen stemt denk ik in. Zeker omdat het inherent is aan deze 

branche en omdat je als advocaat bekend moet zijn aan de 

buitenwereld: kijk dit ben ik. Iedereen wil daar graag een plaatje bij. 

Interviewer Is het mogelijk om als medewerker te zeggen: “Ik vind het prima dat 

er een foto op de website wordt geplaatst, maar dan niet deze foto 

maar een andere.” 

Geïnterviewde Oh ja, dat is zeker mogelijk. Ook vanwege de tevredenheid van de 

medewerkers.  

Interviewer We hebben het nu gehad over de werknemers. Tot slot hebben we de 

leden van de nieuwsbrief. Net had je het al over de grondslag 

gerechtvaardigd belang bij direct marketing. Hoe zit dat hierbij? 

Geïnterviewde Dit is inderdaad ook gerechtvaardigd belang. Je doet er trouwens wel 

goed aan om op de website van de AP te kijken. De AP heeft zich 

uitgelaten over direct marketing. Ze maakt daarbij een onderscheid 

tussen wie wel en wie geen klant zijn.  

Als er geen sprake is van een klantrelatie, dan moet je je afvragen of 

het toch niet verstandig is om toestemming te vragen. Je ziet nu aan 

partijen om ons heen dat zij aan de leden van hun nieuwsbrief 

toestemming vragen voor het blijven versturen van de nieuwsbrief. 

Je zou dan denken dat gerechtvaardigd belang voldoende is als 

grondslag, maar toch zie je dat steeds meer mensen toestemming 

vragen.  

Interviewer Oké, dus je vraagt dan aan ontvangers van de nieuwsbrief nogmaals 

of ze de nieuwsbrief willen blijven ontvangen?  
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Geïnterviewde Precies. De AP zegt namelijk dat je een gerechtvaardigd belang hebt, 

wanneer je een nieuwsbrief verstuurt ten behoeve van direct 

marketing, indien dit noodzakelijk is voor de normale bedrijfsvoering. 

Maar ja, wat is “normale bedrijfsvoering”? Het blijft nog vaag.  

Interviewer Duidelijk. Kun je je bij ons afmelden voor de nieuwsbrief? 

Geïnterviewde Ja, dat kan. Dat moet altijd.  

Interviewer Oké, als ik het goed begrijp twijfelt KBS Advocaten nog of het voor 

hen noodzakelijk is om toestemming te vragen voor het verwerken 

van persoonsgegevens van de leden van de nieuwsbrief? 

Geïnterviewde Ja, precies.  

Interviewer Oké, we hebben het nu gehad over de gewone persoonsgegevens. 

Ondanks dat je er wellicht zelf niet mee werkt, vraagt ik het toch 

even. Stel een arts krijgt een tuchtklacht tegen zich. Hij overlegt het 

patiëntendossier aan de advocaten van KBS. Wat wordt er precies 

overlegd? 

Geïnterviewde Ik vind dat lastig, omdat ik zelf nog niet met zo’n dossier heb gewerkt. 

Ik kan me voorstellen dat het gehele dossier wordt overlegd, omdat 

een advocaat zelf een selectie moet kunnen maken van wat relevant 

is en wat niet.  

Interviewer Ik kan me ook voorstellen dat, naast medische persoonsgegevens 

over de patiënt, soms in een patiëntendossier ook medische 

persoonsgegevens van de rest van het gezin terug zijn te lezen, 

bijvoorbeeld van de echtgenote of de kinderen. Hoe zou KBS hier 

volgens jou mee om moeten gaan? 

Geïnterviewde Dat is natuurlijk van belang i.v.m. het beginsel van minimale 

gegevensverwerking. Je kunt jezelf dan afvragen in hoeverre het 

noodzakelijk is dat je medische persoonsgegevens hebt van 

bijvoorbeeld de echtgenote of de kinderen. Ik denk dat niet moeten 

worden verwerkt.  

Daarnaast ligt het wellicht al bij de desbetreffende hulpverlener om 

die medische persoonsgegevens niet te verstrekken. Hij heeft immers 

een beroepsgeheim.  

Interviewer Oké, dus eigenlijk zou de hulpverlener dat volgens jou al niet moeten 

overleggen en, in het geval dat toch gebeurt, zou KBS dit niet moeten 

verwerken?  

Geïnterviewde Precies.  
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Interviewer Op wat voor voorwaarde beroept KBS Advocaten zich voor het 

verwerken van de medische persoonsgegevens? 

Geïnterviewde Ik weet ze niet allemaal uit m’n hoofd. Het gaat dan om de 

voorwaarde “rechtsvordering”. Het is nogal krom geformuleerd, want 

er staat “instellen van een rechtsvordering”. Men zou daarom kunnen 

denken dat je het alleen mag verwerken als je de rechtsvordering 

instelt. Dit is wel heel letterlijk vertaald en volgens mij is dat niet de 

bedoeling. Het zou gek zijn als je je niet op die voorwaarde kunt 

beroepen.  

Interviewer Duidelijk. Stel dat de procedure is beëindigd en het dossier het archief 

in gaat. Wijzigt de voorwaarde om het dossier te verwerken dan of 

blijft de voorwaarde “rechtsvordering” dan van kracht?  

Geïnterviewde Ja, in het kader van het beginsel opslagbeperking kun je je dan nog 

afvragen of je het mag bewaren. Wij hebben een dossierplicht en dus 

moeten we het bewaren. Je zou kunnen bedenken dat we dan de 

medische persoonsgegevens uit het dossier moeten halen, maar ook 

dat kan noodzakelijk zijn om te bewaren, bijvoorbeeld wanneer we 

een tuchtklacht tegen ons krijgen. De voorwaarde wijzigt niet.  

Interviewer Oké, en wat zou de voorwaarde kunnen zijn voor het verwerken van 

medische persoonsgegevens van een werknemer, in het geval we dat 

verwerken? 

Geïnterviewde Volgens mij is dat artikel 9 lid 2 sub b AVG, die grondslag over 

arbeidsrecht en sociaal zekerheidsrecht.  

Interviewer Duidelijk. De laatste algemene vraag gaat over de informatieplicht. 

Betrokkenen moeten worden geïnformeerd. Hoe gaat KBS Advocaten 

hieraan invulling geven? 

Geïnterviewde We hebben een privacyhandleiding gemaakt en dat heeft 

geresulteerd in een privacystatement voor alle betrokkenen buiten 

kantoor een privacyprotocol voor de betrokkenen binnen kantoor, dus 

de werknemers, etc.  

Interviewer Duidelijk. Dat waren de algemene vragen. Dan wil ik nu graag in gaan 

op de verwerkingsverantwoordelijke en verwerker.  

Geïnterviewde Prima.  

Interviewer Wat voor rol heeft KBS Advocaten volgens jou? 

Verwerkingsverantwoordelijke of verwerker?  

Geïnterviewde Verwerkingsverantwoordelijke.  

Interviewer Waarom? 
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Geïnterviewde Omdat KBS Advocaten het doel en de middelen voor de verwerking 

bepaalt. Wanneer er een nieuwe zaak komt, dan bepaalt de 

desbetreffende advocaat wat voor persoonsgegevens hij nodig heeft 

en die verwerkt hij vervolgens.  

Interviewer Ik hoor je zeggen dat de advocaat dat dan bepaalt. Wat is dan de 

afweging van KBS om het kantoor als verwerkingsverantwoordelijke 

aan te merken en niet de individuele advocaat?  

Geïnterviewde Dan zitten we bij intern beheer. Ik heb een gezagsverhouding met 

KBS. Er is ook een opinion afgegeven van de Artikel 29 Werkgroep. 

Dat is nog gegeven onder de Richtlijn in 2010. Daar worden criteria 

uiteengezet over verantwoordelijke en bewerker. Daarin staat dat het 

niet de voorkeur moet hebben om de verantwoordelijkheid te leggen 

bij medewerkers van een onderneming, maar bij de onderneming 

zelf. Het is onbegonnen werk om aan elk individu van een 

onderneming de verplichtingen op te leggen. Hierdoor wordt de 

onderneming zelf als verantwoordelijke aangemerkt. KBS Advocaten 

is daarom per definitie verwerkingsverantwoordelijke. 

Interviewer Duidelijk. Je sprak net al over het doel. Wat is het doel voor het 

verwerken van persoonsgegevens bij KBS Advocaten? 

Geïnterviewde Het doel is het verlenen van rechtsbijstand. 

Interviewer Wie bepaalt het doel? 

Geïnterviewde Feitelijk bepaalt dat de advocaat, maar het is de verantwoordelijkheid 

van de onderneming KBS Advocaten. Dit vanwege het 

werknemersverband. Op partnerverband is dit overigens niet anders. 

Dit zijn geen werknemers, maar aandeelhouders. Ook zij moeten, 

gelet op de opinion, niet als individuele verantwoordelijken worden 

aangemerkt.  

Interviewer Oh ja, precies. Maakt KBS Advocaten gebruik van verwerkers? 

Geïnterviewde Ja, zeker.  

Interviewer Wat voor verwerkers kent KBS Advocaten? 

Geïnterviewde ICT Concept. Zij beheert onze ICT systemen. Zij doet niet zo zeer iets 

met onze gegevens, maar zij kan er wel bij. Daar moet een 

verwerkersovereenkomst mee worden afgesloten.  

Interviewer Is er al een verwerkersovereenkomst? 

Geïnterviewde Dat weet ik niet.  

Interviewer Oké, en verder? Zijn er meer verwerkers? 
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Geïnterviewde Ja, ETL. Zij zijn onze accountant en doen de salarisadministratie. Je 

moet je wel altijd afvragen wie de jaarrekeningen opstelt. Wanneer 

de accountant dit zelf doet, dan is hij zelf verantwoordelijk. Zo niet, 

dan is het een verwerker. Verder hebben we straks bij de nieuwe 

website nog een nieuwe verwerker, namelijk een aparte partij voor 

het versturen van nieuwsbrieven: MailChimp.  

Interviewer Oh ja, dat is een bekende. Ik heb daar veel over gehoord. Ik heb 

verder iets gehoord over het beveiligd versturen van e-mails. Hoe zit 

het daarmee?  

Geïnterviewde Oh ja, via ZIVVER worden straks e-mails met een gevoelige inhoud 

beveiligd verzonden. Men kan alleen de inhoud van het e-mailbericht 

zien door hierop in te loggen met een wachtwoord.  

Interviewer Duidelijk. Hoe zit het met het archief? 

Geïnterviewde Ik denk dat we voorlopig nog het externe archief zoals we dat nu 

hebben behouden, maar dit gaat wel veranderen. We gaan er 

uiteindelijk naar toe dat we het werkdossier vernietigen en alles 

scannen en alleen een digitaal archief bijhouden. Dit zal dan langere 

tijd worden bewaard.  

Interviewer Oké. Het externe archief is geen verwerker en wordt door ons zelf 

beheerd?  

Geïnterviewde Slimme vraag. Ik weet niet of wij de ruimte huren of dat er ook echt 

een archiefbeheerder is. Als we het alleen huren, dan is het geen 

verwerker. Dan kunnen namelijk alleen wij er in principe bij.  

Interviewer  Oké, in dat geval is het dus geen verwerker.  

Geïnterviewde Nee, maar het is wel een interessante vraag. Je zou het gelijk kunnen 

trekken met iemand die de IT gegevens verwerkt. De vraag is of de 

vergelijking één op één op gaat.   

Interviewer Duidelijk.  

 Dat waren de vragen over de verwerkingsverantwoordelijke en de 

verwerker. Ik heb nu een aantal vragen over de FG. Ik wil eigenlijk 

het artikel langslopen over de voorwaarden voor het aanstellen van 

een FG. Het eerste criterium gaat over overheidsorganisatie en is bij 

KBS niet van toepassing. Ik laat deze daarom buiten beschouwing. 

Het tweede criterium wil ik wel graag langslopen: de organisatie is 

dan hoofdzakelijk belast met een stelselmatige, grootschalige en 

regelmatige observatie van de betrokkene. Hoofdzakelijk belast ziet 

toe op de kernactiviteit. Wat is de kernactiviteit van KBS Advocaten? 
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Geïnterviewde De kernactiviteit is het verlenen van juridische bijstand.  

Interviewer Wanneer je deze kernactiviteit afzet tegen het criterium, observeert 

KBS Advocaten dan betrokkenen op een grootschalige, stelselmatige 

en regelmatige manier? 

Geïnterviewde Wat is observatie? 

Interivewer Wanneer je bijvoorbeeld mensen in een publieke ruimte volgt of 

profilering.  

Geïnterviewde Nee, wij scharen ons niet onder die begrippen. We observeren 

niemand.  

Interviewer Duidelijk. Het derde criterium gaat over dat een organisatie 

hoofdzakelijk is belast met het grootschalig verwerken van bijzondere 

persoonsgegevens. KBS Advocaten verwerkt medische 

persoonsgegevens. In hoeverre vind jij dat er binnen KBS Advocaten 

sprake is van een grootschalige verwerking van medische 

persoonsgegevens? 

Geïnterviewde De AP geeft aan dat een individuele huisarts of advocaat geen FG 

moet aanstellen. KBS Advocaten verwerkt minder patiëntgegevens 

dan een individuele huisarts. Ik weet niet precies het aantal. Omdat 

wij aanzienlijk minder verwerken dan een huisarts, hoeven we geen 

FG.  

Interviewer Als ik het goed begrijp, dan is het derde criterium niet op KBS van 

toepassing, omdat een individuele huisarts niet grootschalig is en dus 

geen FG nodig heeft en, omdat KBS minder verwerkt dan een 

individuele huisarts, is er bij KBS ook geen sprake van grootschalige 

verwerking en dus is een FG niet nodig.  

Geïnterviewde Precies. Dat is de afweging om geen FG aan te stellen. 

Interviewer Oké, KBS stelt geen FG aan. Een betrokkene moet zich toch tot 

iemand kunnen wenden om bijvoorbeeld zijn rechten te kunnen 

uitoefenen. Tot wie kan een betrokkene zich wenden? 

Geïnterviewde De betrokkene kan zich dan bij mij of bij Niels melden. Dit staat ook 

in de privacystatement.  

Interviewer We hebben verder ook het clean desk policy. Is het ook jullie taak om 

dit toe te zien of is dit de taak van de aandeelhouders? 

Geïnterviewde Wij gaan dit niet controleren. Ten opzichte van je horizontale collega’s 

is het beter als het dagelijks bestuur dit doet.   
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Interviewer Goed. Dat waren de vragen over de FG. Ik wil nu graag ingaan op de 

DPIA. KBS gaat geen DPIA uitvoeren. Wat is de afweging om dit niet 

te doen? 

Geïnterviewde Dat zit ‘m in de criteria van de DPIA. De DPIA is alleen maar van 

toepassing bij nieuwe technologieën en een hoog risico voor 

betrokkene. Het hoog risico hangt af van negen criteria. Op het 

moment dat wij overstappen naar een ander systeem, dan kun je je 

afvragen of je een DPIA moet uitvoeren. Stel er is dan een risico, dan 

moet je kijken of het risico hoog is en, stel het risico is hoog, moet je 

dit dan melden bij de AP, omdat je geen beveiligingsmaatregelen kunt 

treffen. Ik denk dat het al strandt bij de eerste stap. Er zal bij KBS 

niet snel sprake zijn van (nieuwe technologieën met) een hoog risico.  

Interviewer Oké, wat zou het risico voor betrokkenen kunnen zijn? 

Geïnterviewde In het verste geval zou het systeem kunnen worden gehackt. Dit is 

wel ver gezocht. Het risico zit ‘m meer in dat we een e-mail versturen 

naar een verkeerde ontvanger.  

Interviewer Ondanks dat KBS geen DPIA uit gaat voeren, moet KBS wel passende 

beveiligingsmaatregelen treffen. Wat voor maatregelen neemt KBS 

om de risico’s voor betrokkenen te beperken?  

Geïnterviewde Bij het voorbeeld van net bij een e-mail naar de verkeerde ontvanger, 

zou het wellicht verstandig zijn dat er een melding komt vlak voor 

het versturen van het bericht. Iets in de trant van “Klopt het e-

mailadres?” Wat ik zelf echter doe, is dat ik het mailadres altijd 

weghaal en pas op het laatste toevoeg. Op deze manier kan ik iets 

niet per ongeluk al versturen.  

Interviewer Goed. Dat zouden dus beveiligingsmaatregelen kunnen zijn. Zijn er 

nog andere beveiligingsmaatregelen? 

Geïnterviewde We hebben daarover nagedacht. We hebben een privacyprotocol 

opgesteld met onder andere: sleutelkastje om de sleutels van de 

dossierkast in te bewaren en deze te voorzien met een code, thuis 

alleen werken via het beveiligd platform, telefoon niet rond laten 

slingeren, werkplek opruimen aan het einde van de dag, geen 

Whatsapp-gebruik met cliënten, thuis virusprogramma’s 

downloaden, niet werken op de K-schijf, etc.  

Interviewer Duidelijk. We hebben ook een back-up. Blijft dit een back-up of wordt 

dit omgezet naar de Cloud? 

Geïnterviewde Geen idee. Dit weet ik niet. 
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Interviewer Ik zal vragen of iemand anders dit weet. Ik weet namelijk dat Rogier 

de back-up meeneemt naar huis en thuis in een laadje stopt. Je kunt 

je afvragen hoe veilig dit is. hij wilde daarom overstappen naar de 

Cloud.  

Geïnterviewde Dit is inderdaad iets waar we over moeten nadenken.  

Interviewer Als laatste onderdeel wil ik ingaan op het recht op inzage en recht op 

verwijdering tegenover het beroepsgeheim en het dossierplicht van 

een advocaat. Hoe wordt het beroepsgeheim bij KBS Advocaten 

gewaarborgd?  

Geïnterviewde We hebben geheimhoudingsverklaringen. Wanneer een wederpartij 

verzoekt om informatie, dan geven wij die niet in verband met ons 

beroepsgeheim.  

Verder kun je je afvragen of het wel goed is dat iedereen mijn e-mail 

en dossier kan inzien op kantoor. Denk bijvoorbeeld aan de kwestie 

van laatst over het medisch dossier van Barbie. Of het geval dat een 

docent van jaar 1 ook alle gegevens van de leerlingen van klas 

2,3,4,5 en 6 kon inzien.  

Interviewer Hoe zou KBS Advocaten hiermee moeten omgaan volgens jou? 

Geïnterviewde In principe zouden alleen ik, mijn secretaresse en mijn waarnemer 

dit moeten kunnen inzien. Enerzijds heb je wellicht de “normen en 

waarden” dat je niet zomaar in andermans dossiers kijkt. Aan de 

andere kant zou je daar technische maatregelen voor moeten treffen. 

Dit moet dan wel werkzaam blijven.  

Interviewer   Geldt dit dan alleen voor je e-mail of ook voor Fortuna? 

Geïnterviewde Als het eenvoudig technisch is in te stellen, dan zou ik dat ook wel 

afschermen. Als het niet eenvoudig is, dan zou ik dat laten.  

Het moet wel uitvoerbaar blijven. Het moet niet zo ver gaan dat de 

privacy ervoor zorgt, dat een secretaresse haar werk amper kan 

doen. M’n mailbox vind ik belangrijker. Dat is het contact met de 

buitenwereld.    

Interviewer Als ik het goed begrijp, dan gaat het om gedragsregels en passende 

technische maatregelen om zo het beroepsgeheim en de privacy te 

waarborgen.  

Geïnterviewde Precies. Gekeken moet worden of we dit technisch oplossen of dat we 

een afspraak maken. Gedragsregels zijn natuurlijk wel lastig te 

handhaven.  
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Interviewer Stel een cliënt wil het dossier inzien. Mag een cliënt het gehele dossier 

inzien? 

Geïnterviewde Een cliënt mag het gehele dossier inzien, maar niet mijn persoonlijke 

aantekeningen. Verder kun je nadenken over het recht op 

dataportabiliteit bij een cliënt. In de advocatuur zal dat niet een grote 

rol spelen. Het recht op data portabiliteit gaat over dat je een uitdraai 

kunt krijgen van de gegevens die je zelf hebt overgelegd. De meeste 

gegevens in het dossier zijn gegevens die de cliënt niet zelf heeft 

overgelegd.  

Interviewer Precies. Verder hadden we het net al kort over de dossierplicht. Hoe 

lang bewaren jullie dossiers? 

Geïnterviewde We bewaren dossiers nu vijf jaar. Het kan zijn dat we de dossiers 

langer bewaren i.v.m. een gerechtvaardigd belang, bijvoorbeeld bij 

het vrezen van een tuchtklacht.  

Interviewer  Duidelijk. 

Geïnterviewde Je zou ook kunnen terugkijken naar de bijeenkomst van de orde van 

advocaten en de AP. Er werd toen gezegd dat dossiers eigenlijk 20 

jaar kunnen worden bewaard. De AP was toen stil. Het is eigenlijk 

stilzwijgend toegezegd.  

Interviewer Duidelijk. Tot slot vraag ik mij af hoe KBS omgaat met het verzoek 

om verwijderen. Hoe gaat KBS daarmee om? 

Geïnterviewde Wanneer we ook maar enig belang hebben om het te bewaren, dan 

bewaren we het. Is er geen belang, dan verwijderen we het.  

Interviewer Oké, duidelijk. Dit waren alle vragen. Heb jij zelf nog iets waarvan je 

zegt dat is niet aan bod gekomen, maar is wel relevant om te 

vermelden.  

Geïnterviewde Nee. Ik zou je wel aanraden om die bespreking van de Orde van 

Advocaten terug te kijken. Deze staat op internet en is nuttig.  

Interviewer Ga ik doen, dankjewel.  

Interviewer Ik zal het interview uitwerken en de transcriptie naar jou toesturen. 

Pas wanneer jij akkoord gaat, verwerk ik het in m’n scriptie.  

Geïnterviewde Dat is goed.  

Interviewer Bedankt voor je tijd.  

Geïnterviewde Graag gedaan. Leuk. Ik ben benieuwd.  
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Resultaten enquête (mentimeter) 

Onder de advocaten van KBS is een mentimeter enquête afgenomen, waarbij een aantal situaties is 

geschetst. De advocaten konden vervolgens stemmen op ‘juist’ of ‘onjuist’ of een van de 

antwoordopties Vervolgens is het juiste antwoord getoond en is gekeken naar hoeveel % de vraag 

goed had en hoeveel % de vraag fout had. De resultaten zijn opgenomen in onderstaande tabel.   

 

Vraag 1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 

Correct 

antwoord 

B B A B C B B B B C B 

Fout antwoord 

in % 

11 37,5 0 40 60 0 30 0 40 60 50 

Goed antwoord 

in % 

89 62,5 100 60 40 100 70 100 60 40 50 

 

 

 

 

   

 

 

 

 


